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ACTA DEL CONSELL DEL DISTRICTE 
 
Identificació de la sessió  
Núm.: 4/2022 
Data: 20 d’octubre de 2022 
Caràcter: ordinari  
Horari: de 18.30 hores a 21:26 hores 
Lloc: Seu del Districte de Ciutat Vella, plaça Bonsuccés, 3, 3a planta 
 
 
Assistents  
 
Presidenta del Consell 
Marina Gassol Ventura 
 
Vicepresidenta del Consell 
M. José Arteaga Muñoz (GMDPSC-CP) 
 
Regidor  
Jordi Rabassa i Massons (GMDBComú-E) 
 
Consellers i conselleres  
Natalia Martínez Rodríguez (GMDBComú-E)  
Aída San José Rilova (GMDBComú-E) 
Santiago Ibarra Oriol (GMDBComú-E) 
Patrícia Martínez i Àlvarez (GMDBComú-E) 
David Pequeño Gutiérrez (GMDBComú-E) 
Andrés Pérez Conte (GMDBComú-E)  
Patricia García Torres (GMDPSC-CP)  
Joan Julibert Jiménez (GMDPSC-CP)  
Oriol Casabella Troncoso (GMDPSC-CP) 
Jaume Tomillero Cabot (GMDERC-AM)  
Alba Segura Gomila (GMDERC-AM) 
Jordi Callejo Moya (GMDERC-AM) 
Laura de la Cruz Termes (GMDERC-AM) 
Julia Barea Sánchez (GMDCs)  
Tahir Rafi Khanun (GMDCs)  
M. José Chacón i Salvador (GMDJxCat) 
 
Secretària del Consell 
M. Teresa Martí Vidal 
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ORDRE DEL DIA 
 

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 21 de juliol del 2022 
 

B) PART INFORMATIVA  
 
1. Despatx d’Ofici 
2. Informe de Regidoria 
3. Modificació del Cartipàs de Ciutat Vella 
4. Informar del Projecte del procediment d’adjudicació de 14 habitatges de lloguer 

assequible, ubicats a la promoció situada al carrer Jaume Giralt, 7, gestionat des de 
l’Institut Municipal d’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona 

5. Mesura de Govern: 
- Pla de Ciència de Ciutat Vella 2022-2023 

 
C) PART DECISÒRIA 

 
1. Pla especial integral i de millora urbana per a l’ampliació del Museu d’Art Contemporani de 

Barcelona (MACBA) al barri del Raval 
2. Canvi de denominació del carrer Duc per carrer Josefa Vilaret 
3. Canvi de denominació del passeig Marítim de la Barceloneta per passeig Marítim de la 

Barceloneta – Oriol Bohigas 
 

D) PART D’IMPULS I CONTROL 
a) Proposicions 

 
1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè: 

• atès que la situació de degradació del districte genera que certes zones siguin gairebé 
impracticables per tota la ciutadania;  

• atès que Ciutat Vella està patint un augment de restes de consum de drogues al carrer; 
• atès que hem de garantir tant la dignificació i la millora de les zones practicables pels 

infants, com la dignificació i la millora de la situació de les persones consumidores; 
• atès que la sensibilitat amb la que comporta parlar i gestionar aquesta problemàtica és 

especial, el Govern del Districte de Ciutat Vella es comprometi a crear un espai de 
coordinació en el qual participem govern municipal de districte, oposició de districte i 
l’àrea de Salut de l’Ajuntament de Barcelona per tal d’abordar la situació que actualment 
s’està generant a zones freqüentades per infants del nostre districte degut a l’augment de 
consum. Aquest espai de coordinació s’haurà de reunir mínim 3 vegades abans       de 
finalitzar el mandat. 
 

 2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè:  
• atès que les dades de l’últim Baròmetre Municipal de Barcelona mostren com el problema 

més important que pateixen els ciutadans de Barcelona és la inseguretat (22%); 
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• atès que Ciutat Vella és un dels districtes on es cometen més delictes de tota la ciutat, fet 
que genera una sensació d’inseguretat i impunitat tal com denuncien els veïns, 
comerciants i transeünts; 

• atès que la prevenció i l’aplicació de normatives i ordenances són eines bàsiques per 
evitar molts dels problemes d’inseguretat i convivència, el Govern municipal implementi 
les següents accions de seguretat i alhora es treballi juntament amb els veïns i 
comerciants totes les accions proposades: 

• Incrementar el nombre de càmeres de seguretat de les quals es disposa al districte, 
dotant de més importància aquells punts on es cometen més delictes i on els ciutadans 
denuncien més inseguretat. 

• Augmentar la presència policial en aquells llocs de Ciutat Vella on hi ha més queixes, com 
per exemple plaça Folch i Torres, plaça Castella, plaça de Vila de Madrid, passeig del Born, 
entre d’altres, així com en els equipaments municipals, principalment quan hi ha 
presència de menors i persones grans. 

• Augmentar el nombre d’accions preventives en aquelles zones del districte on hi ha 
botellots i aglomeracions de persones en horari nocturn, com per exemple, avançar els 
horaris del desallotjament de places. 

• Que les meses de prevenció i seguretat siguin meses de treball on juntament amb Guàrdia 
Urbana i Mossos d’Esquadra es puguin establir les diferents accions preventives que es 
realitzen per millorar la sensació de seguretat. 
 

 3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè: 
• ateses les diverses queixes reiterades dels veïns i veïnes de la plaça Vila de Madrid i 

entorns; 
• atès que a la plaça Vila de Madrid i entorns trobem deficiències en els serveis municipals 

que actuen a la zona; 
• atès que trobem necessari un diàleg i una posada en comú de la problemàtica i possibles 

solucions, per part de tots els actors de la plaça i entorns; 
• atès que l’Ajuntament de Barcelona disposa d’una ordenança de civisme que en aquest 

indret és veu infringida en múltiples situacions, el Govern de Districte reforci les 
actuacions de manera integral de tots els serveis municipals següents: 

1. Guàrdia Urbana, per tal de dur a terme tasques de seguretat i prevenció amb la 
delinqüència, la gestió de l’espai públic i el compliment exhaustiu de l’ordenança de 
mobilitat i seguretat viària. 

2. Servei de neteja, tant els ordinaris, acabant de reorganitzar les disfuncions, com els 
extraordinaris, en neteja de pintades i recollida de xeringues. 

3. Servei d’atenció social al sensellarisme a l’espai públic (SASSEP). 
4. L’ICUB, per tal de mantenir i obrir-se a la plaça la necròpolis romana. 
5. Servei de llicències, per tal de garantir el compliment de les ordenances. 

 
I perquè el Govern de Districte es comprometi a convocar reunions amb veïns, veïnes, 
comerciants i entitats per posar en comú la problemàtica i per donar resposta i alternativa a 
la qüestió, que s’incorporin a aquestes reunions els equips tècnics necessaris per valorar i 
portar endavant les alternatives i es mantingui informats els grups de l’oposició. 
 



Districte de Ciutat Vella 

 

4  

 
b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 

 
c) Precs 

 
4. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè:  

• atès el procés de compra de baixos comercials iniciat per l’equip de govern durant l’any 
2021;  

• atès que el programa Baixos de Protecció Oficial a Ciutat Vella està en la seva tercera edició; 
• atès que molts dels baixos propietat de l’Ajuntament porten anys tancats, 

el Govern de Districte faci un informe indicant les empreses que s´han beneficiat del 
programa, el temps que han ocupat els baixos, el temps que han estat buits, i els problemes 
tècnics de tots el baixos del programa a Ciutat Vella, i a partir dels resultats elabori un informe 
de millora del programa. 
 

5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè; 
• atès que les obres de Via Laietana i les de la reforma La Rambla són de gran magnitud i 

poden generar complicacions d’accessibilitat al Districte; 
• atès que estem vivint una crisi econòmica que afecta els comerciants del nostre Districte; 
• atès que s’apropa la campanya de Nadal 2022 i que aquesta genera un gran impacte als 

comerciants dels nostres barris; 
• atès que hem de seguir treballant per ajudar i potenciar el comerç de proximitat, el 

Govern de Districte, a partir de la campanya informativa sobre la mobilitat ja existent 
sobre les dues reformes i en el marc de la campanya de Nadal 2022, intensifiqui i potenciï 
la promoció de tota la informació necessària per tal que tothom qui vulgui accedir als 
nostres barris pugui fer-ho de manera clara i així ajudar els comerciants del districte.  

 
 6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè,  

• atès que al Districte de Ciutat Vella hi ha persones que parlen diferents idiomes i totes 
elles deuen sentir-se interpel·lades per l’Ajuntament de Barcelona; 

• atès que la cartelleria que realitza l’Ajuntament hauria de ser una eina per comunicar i 
transmetre totes les activitats que es fan al districte; 

• atès que a l’activitat de «Juguem a les places» no hi participen tantes persones com 
deuria, exigim al Govern Municipal que la cartelleria de «Juguem a les places» es realitzi 
en diferents idiomes perquè tota la ciutadania conegui l’activitat i pugui participar-hi. 

 
 7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè: 

• atès que el comerç de Ciutat Vella ha patit molt durant la pandèmia i a dia d’avui segueix 
patint les conseqüències d’aquesta crisi econòmica i social. 

• atès que cada any l’Ajuntament de Barcelona realitza accions de comerç per la campanya 
de Nadal, però la gran majoria sense comptar amb el comerç del districte, instem al 
Govern Municipal que, junt amb els eixos i comerciants del districte, creïn mesures i 
accions específiques per a la campanya de Nadal amb l’objectiu de promocionar i enfortir 
el comerç de proximitat. 
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 8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè: 

 • atès que en tot el districte han augmentat les miccions i deposicions de persones a l’espai 
públic. 

 • atès que la senyalística, el coneixement i les campanyes de banys públics són insuficients, 
el districte de Ciutat Vella realitzi millores en la campanya «Ja toca pixar on toca!»: 
ampliïn la informació de tots aquells edificis públics on hi ha servei de WC, incloent en el 
mapatge de banys públics les cabines WC portàtils que s’instal·len per les festes; adaptin i 
ampliïn els horaris en els diversos espais higiènics que tenim en ús, i senyalitzin amb més 
visibilitat els WC públics ja existents. 
 

 9. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè: 
• atès que l’estalvi energètic és molt necessari des d’un punt de vista mediambiental així 

com també per l’economia dels veïns, veïnes, entitats, equipaments i comerciants; 
• atès que Ciutat Vella és un districte on la seva població pateix les rendes més baixes de la 

ciutat; 
• atès que la majoria dels edificis gestionats i propietat de l’Institut Municipal de l’Habitatge 

i Rehabilitació de Barcelona (IMHAB) no són edificis energèticament eficients i això genera 
que els usuaris no puguin beneficiar-se de l’estalvi en les factures dels subministraments, 
el Districte de Ciutat Vella insti l’IMHAB a millorar l’eficiència energètica dels seus edificis, 
renovant els sistemes de climatització, il·luminació i la introducció de renovables, i també 
que insti l’IMHAB a realitzar tots els manteniments i millores en les instal·lacions que ja 
estan en funcionament. 
 

d) Preguntes 
 

e) Seguiment de proposicions 
 

10. Seguiment de la proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat 
acceptada pel Govern del Districte de Ciutat Vella en el plenari del dia 2 de desembre de 2021, 
amb el següent contingut: 
«Atès que és important donar compliment a les iniciatives aprovades en aquest Consell 
Plenari; 
atès que en el Consell Plenari del districte del mes de desembre del 2021, el Govern municipal 
ens va acceptar la proposició presentada pel Grup Municipal de Junts per Catalunya sobre un 
pla d’ocupació per a persones amb tasca de conserges per als edificis de l’IMAHB, que el 
Districte de Ciutat Vella, en col·laboració amb els departaments pertinents com Barcelona 
Activa, impulsi un pla d’ocupació destinat a la formació i contractació per part de l’Institut 
Municipal d’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona per a persones amb tasca de conserges als 
edificis de l’Institut Municipal d’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona.» 
 

f) Seguiment de precs  
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11. Seguiment de prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC acceptat pel 

Govern del Districte de Ciutat Vella en el plenari del dia 2 de desembre de 2021, amb el 
següent contingut: 
«Que el govern de districte dugui a terme un seguit d’accions de neteja a tot el traçat de les 
diferents muralles que hi ha als nostres barris, i que realitzi actuacions periòdiques per a vetllar 
per la preservació de la dignitat dels monuments i dels elements explicatius que en formen 
part.» 
 

E) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 
 
Desenvolupament de la sessió  
 
(Problemes tècnics de gravació) 
 
A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 21 de juliol del 2022 
 
B) PART INFORMATIVA 
1. Despatx d’Ofici 
2. Informe de Regidoria 
 
La presidenta dona la paraula al regidor perquè continuï la seva intervenció. 
 
El regidor 
Em sembla que m’havia quedat amb la neteja, que en l’informe de regidoria podeu veure 
també les dades de la implementació de la nova contracta, i també que efectivament hi ha un 
increment de les incidències pel que fa a neteja al districte, amb un 2 per cent. Per exemple, 
respecte a l’Eixample, que és la mateixa zona que porta la mateixa concessionària, és d’un 13 
per cent i, per tant, bé, doncs, estem en uns nivells d’incidències que són bastant similars als 
anteriors i, malgrat tot, seguim tenint-les i seguim treballant amb tota la problemàtica que 
tenim, sobretot de desbordaments de contenidors, uns contenidors dels quals encara no estan 
implementats en la seva totalitat els nous. Ja superem el 80 per cent, però encara en falten per 
implementar, que s’hauran de fer tan urgentment com sigui possible. I després també tenim 
aquest augment dels equips de neteja de pintades. Ara mateix tenim que de dotze equips que 
hi ha que s’han ampliat a Barcelona n’hi ha quatre que són per a Ciutat Vella. S’han fet fins a 
10.000 neteges de pintades a les parets de Ciutat Vella. I després també estem tirant endavant 
aquesta campanya amb ecologia urbana d’inspecció i sancions a comerços pel que fa a la 
recollida selectiva.  
Hi ha molta informació que podem donar en aquest en aquest plenari i tampoc no voldria 
oblidar me ‒i ho hauria d’haver fet al principi‒ de la mort de César Pozo, una de les persones 
que es va preocupar pel comerç i del veïnat del Gòtic, del teixit del seu carrer, Magdalenes, que 
estava a Barna Centre però que tenia la seva pròpia organització i que vam treballar 
conjuntament, i recordo sobretot el mandat passat tota la problemàtica de trànsit en el carrer 
Magdalenes, i per això vam fer la modificació del Portal de l’Àngel en contra d’altres 
associacions comercials. Però s’ha demostrat que era un canvi que era necessari perquè al 
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carrer de Magdalenes no hagués d’assumir tot aquell volum de trànsit que tenia. Es va reduir i 
ell mateix ho reconeixia. El César tenia raó i encara faltaven coses per fer. I les seguirem fent. 
Amb una personalitat molt volcànica en alguns moments, el César, doncs, realment 
reflexionava sobre l’estat dels seus carrers i ens perseguia i cuidava el barri. És una d’aquelles 
persones que efectivament cuidava el barri; quan hi havia coses que no funcionaven també ho 
reconeixia. I bé, doncs, trobarem a faltar que el César cuidi del carrer Magdalenes i del seu 
carrer.  
Avui hem tingut aquesta intervenció de l’antiga Massana, amb un compromís, tant polític meu 
com d’aquest plenari de districte, amb una concessió, doncs, que portarà malauradament el 
seu temps administratiu a dur-se a terme. Però tampoc no vull oblidar que avui, d’aquí a una 
estona, hi ha una altra concentració en el Raval Sud per queixar-se i per exigir una millor o més 
seguretat en el barri.  
Respecte a aquesta concentració i aquesta manifestació, crec que he de posicionar-me, primer 
dient que no som de cap de les maneres aliens a les queixes dels veïns i veïnes, però abans que 
res vull expressar tres mostres de respecte. I les faré per ordre. En faré tres, però l’ordre no 
determina l’ordre d’importància.  
El primer, per la feina de tots els professionals de l’àmbit de la salut i de l’àmbit social que 
treballen en la reducció de danys i altres equipaments sanitaris i socials que són 
imprescindibles. Per tant, el primer respecte o la primera mostra de respecte cap a ells.  
La segona, cap a totes les persones que han de ser ateses en aquests centres, que són persones 
malaltes que tenen dret a l’atenció sanitària i social i que tenen també dret a la intimitat.  
I el tercer, evidentment, un respecte a les veïnes, els veïns i les veïnes que viuen les externalitats 
negatives del tràfic de drogues, que existeixen, que hi són i que són presents en els nostres 
carrers. I per tant, aquestes tres premisses, que són un respecte per l’atenció social i sanitària, 
un respecte per les persones ateses en aquests centres i un respecte pels veïns i les veïnes, tots 
plegats hem de tirar endavant polítiques i actuacions que crec que s’han de sustentar en 
aquestes tres premisses.  
Per tant, la nostra actuació ha de ser una actuació que tingui a veure amb això de què estic 
parlant. I quan parlo de la nostra actuació, qui és aquest nostre? Qui som nosaltres? Qui som 
els que hem d’actuar sobre aquesta situació? Doncs, som les administracions públiques, totes 
les administracions públiques, i crec que capitanejades, en aquest sentit, perquè estem parlant 
d’una problemàtica de salut, per l’Agència de Salut Pública de Barcelona. L’Agència de Salut 
Pública de Barcelona és un òrgan consorciat amb recursos i responsabilitats compartides per 
dues administracions, que són l’Ajuntament de Barcelona i el Departament de Salut de la 
Generalitat de Catalunya. I és sobre les premisses de salut sobre les quals sustentem tota la 
resta d’accions polítiques que tinguin a veure amb el departament o amb l’acció que tinguin a 
veure.  
Sense tràfic, no hi ha consum de drogues i, per tant, una de les primeres reivindicacions que jo 
també faig és que necessitaríem acabar amb el tràfic de drogues. Aquesta és una obvietat, 
però és important posar-la sobre la taula, perquè sense tràfic no hi ha consum I hem de 
treballar, i la primera de les actuacions que hem de dur a terme és una actuació policial. 
Guàrdia Urbana i Mossos d’Esquadra treballen de forma excel·lent, coordinadament, al 
districte i, de fet, ahir es va fer una nova desarticulació i portem pràcticament ja 60 
desarticulacions de punts de venda a tot el districte de Ciutat Vella, que no és poca cosa en 
absolut, és molt. I una de les demandes que personalment he fet al Departament d’Interior i 
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també he fet els comandaments de Mossos d’Esquadra, i ara em sap greu que l’intendent Tello 
hagi sortit de la sala, però una de les demandes que els hem fet, tant políticament com tècnica, 
és la necessitat d’un salt d’escala en la investigació.  
No demanem més recursos policials per a Ciutat Vella. No demanem que hi hagi més Guàrdia 
Urbana o més Mossos d’Esquadra a Ciutat Vella. Demanem que hi hagi més mossos d’esquadra 
en la investigació de les xarxes de tràfic de drogues. Crec que això és imprescindible perquè les 
drogues arriben a Ciutat Vella per algun lloc i per tant s’han de tallar aquestes xarxes de 
distribució. Aquesta és una de les premisses que vam expressar la setmana passada.  
Un altre dels compromisos que assumim, i sempre amb aquest compromís de millorar la vida 
de veïns i veïnes i d’usuàries dels centres d’atenció sanitària és un increment, que des de la 
Regidoria de Salut s’ha garantit que s’incorporarà ja a partir de la setmana que ve, d’educadors 
de Salut, per tant, l’increment en un 30 per cent de les persones que estaran a Ciutat Vella 
atenent les persones que ho necessitin. Un increment, per tant, d’aquests educadors de salut.  
I una altra de les accions que vam anunciar va ser un increment també del patrullatge 
uniformat i a peu de la Guàrdia Urbana. Amb aquests 437 agents que tenim a la comissaria de 
la Guàrdia Urbana, un rècord històric, doncs, el que hem fet ha sigut atendre i elaborar un 
dispositiu per atendre de la manera més curosa possible tots aquells punts crítics que tenen a 
veure amb les externalitats del tràfic de drogues. I per això necessitem també més visibilitat, 
però no només més visibilitat, sinó que hi haurà un patrullatge a peu, tant d’uniforme com 
coordinat amb el paisà.  
D’altra banda, també tenim una problemàtica que creiem que és molt important pel que fa a 
l’habitatge. No hem de simplificar, crec, quan parlem de tràfic de drogues; no hem de 
simplificar portant-ho només cap a un problema entre administracions, sinó que, efectivament, 
al Raval tenim molts pisos buits i els pisos buits generen unes condicions que poden ser 
propícies perquè un tràfic de drogues sigui més amable i, per tant, creiem que necessitem lleis 
que ens permetin actuar de manera més ràpida amb els punts de venda que estan en pisos. I 
també una altra demanda que vaig fer la setmana passada i que vam poder fer també amb el 
tinent d’alcalde Batlle i amb la regidora de Salut, la Gemma Tarafa, que és que tots aquells 
pisos de grans tenidors que estigui acreditat que es dediquen al tràfic de drogues han de passar 
automàticament al parc públic d’habitatges i, per tant, creiem que es necessita una política 
d’habitatge general més arriscada i més valenta pel que fa als il·lícits quan s’hi produeixen a 
dins. 
Una crida també als grans tenidors perquè tinguin cura de les seves propietats, que no ho fan. 
El problema, per exemple, de Salvador, 7. Tenim un pis que és del BBVA, un BBVA que ja se l’ha 
requerit, ja s’ha obert expedient, però que segueix sense contestar quinze dies després i que es 
fa absolutament irresponsable del que hi pugui passar en el seu interior. Ens va passar 
exactament igual amb Príncep de Viana, 14 o amb desenes i desenes de punts de venda que es 
van tancar en el mandat anterior, que no hi havia ningú al darrere i hem de ser nosaltres els 
que instruïm tots els expedients jurídics i, per tant, aquí la coordinació entre els serveis jurídics 
de Districte, Mossos d’Esquadra i Guàrdia Urbana, que segueix sent excel·lent, hi haurà de 
seguir sent. 
I després quelcom que també creiem que és molt important, que és que cal una política de 
pública de salut pel que fa a les drogues de país. Ara mateix tenim deu centres d’assistència, 
deu centres de reducció de danys a la ciutat de Barcelona; tenim equipaments pioners ‒fins a 
vuit‒, a tota la ciutat. I després ens trobem amb una Catalunya en la qual només n’hi ha 
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quatre: dos a l’àrea metropolitana, un a Lleida i un altra a Constantí. Per tant, necessitem que 
hi hagi una assistència sanitària integral perquè Barcelona no és una illa. I com que Barcelona 
no és una illa i rep les conseqüències, doncs, del que passa més enllà de les seves fronteres, que 
amb les ciutats evidentment sempre són difuses, doncs, necessitem una política de país, 
creiem, sobre el tractament a nivell de salut de les drogues. 
I si us sembla, ho deixo aquí i després contesto.  
 
La presidenta obre el torn a la resta de grups municipals. 
 
La Sra. Laura de la Cruz Termes 
Gràcies, presidenta. Bé, sobre la interrupció que hem patit, és que és normal: la falta 
d’informació i de comunicació d’aquest govern crea conflictes constants, però no només amb 
els veïns, també amb l’oposició i amb tothom. Falta que siguin més coherents, i quan algú els 
pregunta alguna cosa no triguin a contestar les preguntes i els precs mesos, i això ha creat 
aquest conflicte. El que ens passa a nosaltres també els passa a ells.  
Per començar, vull fer esment dels veïns que es manifestaran aquesta tarda. Dir-los que els 
escoltem, que compartim moltes de les seves preocupacions i de les seves demandes i que, per 
aquest motiu, tant a Casa Gran com després, a la part d’impuls i control, tractarem els 
problemes que els preocupen. Sabem que és un crit d’auxili desesperat, que esperem que entre 
tots puguem entomar i deixar de centrifugar responsabilitats, perquè tots en aquesta sala som 
coneixedors des de fa molt temps dels problemes d’espai públic que arrossega el districte i 
sobretot el Raval Sud. 
Però, sincerament, no veig, per la seva part, que assumeixin la culpa de la gestió del que fins 
ara no ha funcionat, amb un pla de drogues que trontolla en la capacitat de controlar l’espai 
públic, en el qual els veïns estan cada dia més desesperats. El Govern municipal només pensa 
en demanar més mossos, perquè sí, han demanat més mossos, a la roda de premsa. Els 
problemes socials no es solucionen amb un estat policial, es solucionen amb prevenció i 
recursos i, sobretot, amb un pla transversal com el que vam proposar a principis de mandat i 
que vostès mateixos van rebutjar.  
Després d’aquest incís, vull aprofitar l’espai per posar en relleu el masclisme institucional que 
patim moltes vegades les dones en els òrgans de participació. Volem que siguin conscients que 
moltes vegades es donen situacions que a un home no li passarien. I crec que hem d’obrir els 
ulls. Les dones que dirigeixen taules, consells, audiències, plens, molt sovint veuen com la seva 
autoritat i credibilitat és qüestionada i com, en conseqüència, moltes de nosaltres quan 
intervenim, hem de fer-ho més ràpid i amb més autoritat perquè se’ns escolti. Només és una 
reflexió, perquè tothom sigui conscient i faci els canvis que consideri necessaris en si mateixos i 
amb els altres. 
Bé regidor, m’agradaria fer-vos una relació i uns comentaris en nom del grup d’Esquerra 
Republicana de Ciutat Vella a l’informe i conclusions de què ens ha parlat.  
La neteja. La nova contracta, el pla de xoc, ja és un clàssic. Tant és així que portem tres consells 
de barri que parlem de la neteja a la Barceloneta i al Raval. Sempre és el mateix tema el que 
demanen els veïns, però la pregunta és fàcil: per què Barcelona va gastar menys diners en 
neteja l’any 2021, quan l’informe del regidor del desembre passat especificava una gran 
despesa en neteja extra. Què es va fer al Cuidem Barcelona? En què es va quedar, en una 
campanya de màrqueting sense suport econòmic? Que el districte està brut és una certesa, que 
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la nova contracta de neteja no està donant el resultat esperat també és una certesa, però li he 
de dir que què esperava, tenint en compte que va guanyar la mateixa empresa adjudicatària. 
Però que hagin mentit dient que s’abocaven més recursos el 2021 per a neteja quan als 
comptes generals no quadren els diners és molt greu. En l’informe parla de 800.000 euros 
d’increment, però aquesta no és la veritat. L’any que ve tindrem una nova sorpresa? El carrer 
ara mateix es veu com està. 
Després, les dades d’incidències. Em sap greu, però hi han coses que no em crec, directament 
per experiència personal. Les olors de la recollida neumàtica d’aquest estiu a la zona de la UGT 
al Raval han sigut horribles. Constato que hi ha queixes i queixes de veïns i incidències obertes 
que superen de molt els números reflectits a l’informe. Si us plau, faci un control dels números 
que li passen. Que, a més, se suposa que la nova contracta ja està totalment desplegada i no es 
nota la millora, tot el contrari. On queden les promeses als veïns que treballarien amb grups 
per millorar la contracta? L’espai públic és la seva responsabilitat i, com sempre, ho deixen 
passar.  
En segon lloc, vull parlar-li d’habitatge. És veritat, ha parlat vostè d’habitatge, però sap què? El 
Consell d’Habitatge fa molt que no es convoca. Es retarda, es retarda i es cancel·la. Quan diem 
que un dels majors problemes del districte és l’habitatge ho hem de creure de veritat. Però si no 
es convoca el consell, on queda la seva importància? Sempre dic que la transparència i la 
participació de la qual fan bandera no és el seu fort, i això ho demostra. On és la informació del 
parc públic d’habitatge? Com pot ser que encara hi hagin pisos ocupats per activitats 
delinqüencials? Sempre parlem dels pisos buits dels fons voltors i, efectivament, necessitem 
eines per canviar-ho. No seria millor demanar aquests canvis des d’Espanya, que és on tenen 
competències en lloc de demanar més mossos? Com és que han fet una convenció 
d’especuladors a la Fira Barceloneta quan la presidenta del consell és Ada Colau? Vull enviar un 
suport a totes les persones que ahir es van manifestar i que moltes d’elles han patit 
conseqüències legals.  
I, finalment, li vull parlar de la base de tot: la pressió turística. Quin estiu, eh? Vostè parla en 
l’Informe del regidor d’inspecció de terrasses i bars, de les inspeccions als apartaments turístics 
il·legals, el soroll, el decret de guies... Veuen que tenen diferents bolets i fan el que poden més o 
menys amb encert o no. Però no tenim un model, perquè no hi ha model. Fa anys que el Pla 
estratègic de turisme de la ciutat de Barcelona està caducat. És clau per a Ciutat Vella fer 
alguna mena de pla transversal per saber quina és l’oferta turística que volem i sobre la base 
d’aquest pla, construir la resta. Però com que el PSC pensa a (millor, més turistes a costa dels 
veïns) i els comuns pensen b, però no saben el que volen, doncs tampoc tenim un pla.  
Ciutat Vella resulta que no té govern i anem improvisant polítiques. Fins ara li deia que deixés 
governar qui vol i en sap. Ara ja li dic que ho faran els veïns en les properes eleccions. Gràcies.  
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
Bé, m’agradaria començar aquest plenari amb un comiat. El César ens ha deixat, però les seves 
lluites continuen i continuaran fins que aquesta consellera hi sigui.  
Continuem amb l’informe del regidor i amb tot el que ha estat passant a l’inici d’aquest plenari, 
però amb el que seguirà passant si vostès no es posen les piles amb les decisions que prenen, 
però no amb les decisions, sinó amb les promeses que vostès no fan o no compleixen en el 
moment que toca.  
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Avui ens ha parlat de moltes coses, ens ha parlat de les obres, ens ha parlat de l’habitatge, de 
pressupost, del Pou de la Figuera, de la neteja, de tota la situació de seguretat, més ben dit, 
d’inseguretat, del consum de drogues, de la mala fe de la Generalitat o de la poca implicació 
que té la Generalitat en aquest districte, però moltes vegades s’oblida de les competències que 
vostè té en aquest districte. El mateix informe és posar sobre la taula tots els temes que hem 
anat tractant en aquest plenari. On són els informes sobre l’estat del paviment i l’accessibilitat, 
proposta aprovada per unanimitat en aquest districte i que el conseller i vostè es van 
comprometre a seguir enviant-los a l’oposició i encara seguim esperant? És la tercera vegada 
que li reclamo.  
On són els entorns segurs per poder practicar el cricket? On són les millores de neteja en els 
entorns dels parcs infantils i dels jardins? On són les millores a la placeta Martina Castell? On 
són les papereres al carrer Sant Pere Més Alt? On són els parcs infantils adaptats? On són les 
millores a plaça Terenci Moix, Duc de Medinaceli i altres places?  
Totes aquestes propostes han sigut aprovades i, en el quadre que ens envien, en la graella que 
ens envien en cada informe, diuen que moltes estan resoltes. No és així. Les obres de millora de 
la plaça Terenci Moix no estan fetes. Duc de Medinaceli tampoc, però tampoc ha sigut capaç de 
resoldre molts problemes que arrosseguem des de fa molts anys. No li estic dient que vostè 
sigui responsable de tots els problemes que hi ha al districte, però sí que és responsable de no 
actuar o no fer totes les actuacions que calen. Vostè ha fet referència a les dues manifestacions 
que hi han avui. La primera l’hem tingut aquí, l’hem pogut viure, amb una idea clara: «Volem 
una reunió amb vostè, regidor Rabassa.» Vostè s’hi ha compromès. La situació comença a estar 
una mica al límit per tota l’activitat que fan. Però també hem de parlar de la següent 
manifestació, que en breus minuts començarà allà.  
Segons el seu baròmetre municipal, el problema més important de Barcelona és la inseguretat 
per sobre de neteges, per sobre de gestió, per sobre de turisme, per sobre de molts problemes 
que no en som aliens en aquest districte. Amb la qual cosa, tenint en compte totes les 
propostes que li he esmentat i tantes altres propostes, si vostès les aproven i no les fan complir 
o no les apliquen, és com que venim aquí a no fer res i tenim molta feina perquè hi ha molt a 
fer i moltes situacions que hem de solucionar al més aviat possible. 
I quan parlem de seguretat no només parlem de més policia o menys policia. Parlem de tenir 
llums en els carrers, de comerços de tota mena, de tenir espais on jugar i gaudir. És aplicar 
l’ordenança del civisme que vostès, en el mandat passat, la van voler refer reduint les sancions 
en grafits amb aglomeracions de persones i botellades, però per sort no se’n van sortir.  
Parlarem també de comerç i n’hem parlat fa una estona i crec que hem de seguir parlant de tot 
el comerç. El comerç no es sent interpel·lat per vostè i la gran demostració és en el Consell de 
Dinamització Econòmica, on només hi havia una entitat comercial, només una. Queden molt 
pocs mesos de mandat i seguim amb les mateixes idees, uns consells on parla molt el govern, 
però que poc deixa parlar. En aquest mandat li hem estès la mà en molts temes, en moltes 
demandes que li hem fet i vostès no han volgut agafar aquesta mà. Aquí estem per ajudar la 
ciutadania, per fer la nostra feina i tot i les desavinences, moltes vegades és millor parlar que 
no dir «no». En algunes coses podrem estar d’acord, en altres no tant, però m’agradaria fer-li 
una reflexió que van fer ahir els veïns de la Barceloneta: quin futur ens espera si quan parlem 
només parlem de l’ahir, de l’avui i no parlem del demà ni del demà passat? Tota aquesta 
ciutadania està farta. Està farta que no pensin en ells, que no pensin en les solucions que volen 
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ni en quin futur volen per a Ciutat Vella, perquè Ciutat Vella ni ha nascut ni morirà quan vostès 
estiguin o no estiguin en el govern.  
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta. Sumar-me, com no podia ser d’altra manera, al record de César Pozo, com 
també d’en Xavier Folch i Badia, que va ser propietari de la impremta que tenim al Pintor 
Fortuny, inaugurada el 1888 i ens va deixar just la setmana passada.  
Immersos en l’actualitat política de disputes eternes entre els diferents grups polítics, lluites en 
els pressupostos de les tres institucions que ens interpel·len als ciutadans de Ciutat Vella, 
desavinences entre tots els partits que només beneficien l’extrema dreta, tot un conglomerat 
que desdibuixa les veritables necessitats del veïnat de Ciutat Vella, ens trobem a set mesos 
d’unes eleccions municipals i el desànim entre els veïns és més que evident. Hem perdut tota 
credibilitat. Hi ha un desencís, un allunyament, una desafecció de la ciutadania en general que 
no beneficia gens la resolució de les polítiques públiques que estem cridats a crear, defensar i 
executar.  
Els retrets i la destrucció de l’adversari polític ens han portat a perdre de vista l’objectiu de 
construir, en conjunt, aquelles polítiques que beneficiïn un benestar els nostres veïns i veïnes. 
Aquí som disset persones que representem la pluralitat als nostres quatre barris. I què hem fet 
en aquests tres anys llargs de mandat? Una oposició que ha estat majoritàriament 
col·laboradora, quan ens ho heu permès, però que el que hem rebut majoritàriament també 
han estat polítiques fetes sense consens, iniciatives rebutjades i als pocs mesos incentivades pel 
mateix govern municipal, altres iniciatives rebutjades, tot i sabent que eren en benefici dels 
veïns i de les veïnes. Està molt clar que cadascú surt a jugar la seva partida com pot i vol, en 
alguns casos com ho marquen les línies estratègiques de la seva formació política, menystenint 
la realitat de les necessitats dels veïns del territori. Personalment ho he viscut de prop i és per 
això que avui ho poso de manifest públicament. Si en algun moment hagués existit bona 
voluntat pel benefici del veïnat, ens hauríem coordinat més entre les diferents administracions 
que tenien la competència de gestió. I si no ho heu fet pels canals oficials, aquells canals que ja 
sabem que és la burocràcia lenta, dolenta i absurda, de vegades, no heu pres la molèstia de 
veure si oficiosament es podia avançar en la resolució de qualsevol tipus de conflicte.  
I us poso un exemple ens plantem a dia 1 de març del 2021. Previst el desnonament del carrer 
Salvador, 7 bis, que abans n’has parlat, d’aquest edifici. Un pis, un pis que tots sabíem quins 
fets es produïen allà dins, un pis propietat del BBVA, que davant el conflicte que tenia, decideix 
cedir-lo a habitatge de la Generalitat, en aquells moments conselleria liderada pel meu partit, 
Junts. Els veïns ens demanen ajuda, igual que van fer amb el govern municipal, donant pals de 
cec, òbviament perquè no són experts en tot l’entramat polític. En cap moment des del govern 
municipal va haver-hi cap tipus d’apropament per solucionar un neguit d’una manera conjunta. 
Aquesta és la vostra manera de fer política, una política que no beneficia els veïns si no és 
exclusivitat vostra.  
Tot això del que parlo empodera també el baròmetre municipal, com ha esmentat la meva 
companya de Ciutadans. L’últim, publicat el juliol del 2022, parla que un 60 per cent dels 
barcelonins pensa que la ciutat ha empitjorat, on els problemes més greus que diu la 
ciutadania patir són la inseguretat, la neteja i la gestió de la política municipal. No crec que 
siguin percepcions i no cal seguir negant la major: som adults i gent capacitada per fer servir la 
nostra veu sense necessitat d’adoctrinament.  
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Què els preocupa als veïns de Ciutat Vella? Això és fàcil saber-ho només parant l’orella a peu de 
carrer, que alguns ens en fem un fart. I per cert, senyor regidor, aprofito per dir que cada cop 
que es veu que el seu equip està a peu de carrer en desnonaments, no els fa ni millors ni pitjors 
que els altres representants polítics que estem aquí asseguts. Cadascú de nosaltres de ben 
segur que té una vessant més o menys potenciada en solidaritat, l’ajut i la cooperació. Cadascú 
de nosaltres lluita pels veïns i veïnes de la forma que en sap, pot i està disposada a fer. Menys 
lliçons, si us plau, a tots aquells que portem anys de lluita. Tenir més veu que la resta no ha de 
ser motiu per fer propaganda d’uns, només, en qüestions d’activismes, voluntariat i 
generositat.  
Tornem a les preocupacions dels veïns i veïnes de Ciutat Vella: la seguretat, la neteja, l’oci 
nocturn i la mobilitat. Us heu adonat que només som l’oposició i crec que alguna companya 
meva ho ha repetit que porta iniciatives relacionades amb les veritables inquietuds del veïnat? 
Els vostres temes en les últimes comissions i reunions. A la Comissió de Benestar, programa 
Juguem a les places, programa que aborda l’ocupació de l’espai públic per fer-lo jugable, quan 
la situació d’inseguretat i brutícia es menja el programa. Campanya de subvencions i la queixa 
principal que trobem de les entitats i veïns és que molts d’ells estan pendents de cobrament. 
Projecte d’adjudicació dels habitatges de Jaume Giralt, primer cop que ens feu arribar 
informació d’aquest tipus. Comissió del Medi Ambient, Pla especial del MACBA, pur tràmit. 
Reurbanització de la Rambla, després d’un retard considerable i amb molts petits conceptes a 
resoldre que ja es faran sobre la marxa. Obres a Via Laietana, poc més del mateix, obres que 
s’inicien a conveniència electoralista purament. Comissió de Via pública, Pla d’accions de 
mobilitat al casc antic i gòtic. Un altre nyap que desitjo no arribeu a acabar de destrossar com 
heu fet al Raval. La implementació del Pla d’accions al Raval, que, perdoneu, pitjor no es pot 
fer. Instal·lació de càmeres que no podran sancionar perquè no estan disponible ni l’aplicació, 
ni la llista, ni res de res. És a dir, traieu titular «nou pla de mobilitat al Raval», i l’únic que heu 
fet és generar caos sense poder fer-lo complir per manca d’eines necessàries. Perdoneu, tot un 
despropòsit. Consell de Dinamització Econòmica, un consell mort on tan sols van participar tres 
entitats majoritàriament socials i tan sols una de tot el districte de comerciants i veïns. 
Comissió de seguiment del Pla d’usos, res de nou. A les taules de seguretat i prevenció, xerrada 
preventiva dels bombers, cosa útil, però potser fora l’espai i això ja ho parlarem més endavant 
en la proposta que ens plantegen els companys de Ciutadans.  
Per anar acabant la meva intervenció us faig una llista de tot allò que reclamen els veïns i 
veïnes que participen dels espais polítics, cada cop menys, val a dir, i que no s’hi dona resposta 
des del Govern municipal. Només són una petita mostra de realment tots els veïns que tenim: 
botellots, terrasses descontrolades, furts, pixats, contenidors no accessibles, edificis precaris, 
comerços que no fan un bon ús de la gestió dels seus residus, accessibilitat a les platges, 
poques papereres, mala pavimentació d’alguns carrers, turisme mal gestionat, manca de 
lavabos públics, deficiències en el transport públic, zero informació de la Copa Amèrica cap als 
veïns de la Barceloneta per part de l’Administració, mal estat dels bancs del passeig marítim, 
manca d’equipaments i algunes operacions encallades, manca de poda d’alguns arbres, grups 
incontrolats de pràctica esportiva a la via pública, vehicles de mobilitat personal i bicicletes que 
alteren i generen inseguretat al col·lectiu de gent gran, plagues de rates i escarabats, 
cannàbiques, demanda de patrullatge de Guàrdia Urbana a peu, soroll, pintades 
indiscriminades contra el patrimoni històric de la ciutat i així podria seguir fins esgotar temps.  
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En referència a la manifestació del Raval, ara obriu els ulls? I ja per posar un toc d’humor, no?, 
ja que estem de reconeixements, jo també faré el meu reconeixement a l’intendent Chacón, cap 
d’investigació criminal, fent una feina ingent contra el narcotràfic.  
 
La presidenta dona la paraula al regidor. 
 
El regidor 
Bé. Sovint, en aquesta rèplica, em quedo una mica sense saber massa bé què dir, perquè està 
clar que podríem fer una llista de moltíssimes coses que efectivament no s’han solucionat i de 
moltíssimes problemàtiques que hi ha i que segueixen existint a Ciutat Vella i segueixen existint 
també a la ciutat de Barcelona. Dubto que qualsevol actuació municipal, de qualsevol partit 
polític o de qualsevol coalició acabi amb absolutament totes les problemàtiques que hi ha, com 
les que ha fet referència a vostè, amb una llista que la podríem fer molt més llarga sens cap 
mena de dubte.  
En tot cas, per mi l’important és de quina manera ens hi apropem i de quina manera intentem 
solucionar algunes de les problemàtiques que vostè ha dit. N’hi ha algunes que són molt 
concretes i n’hi ha d’altres que no ho són tant. Però abans m’agradaria fer alguna reflexió 
perquè, des del grup d’Esquerra Republicana també s’ha dit, amb tot el tema de l’atenció al 
tràfic de drogues o per la prevenció en el tràfic de drogues, doncs, la consellera ha expressat 
l’expressió «no a l’estat policial». No, sens cap mena de dubte, això no és de cap de les 
maneres el que vaig demanar ni el que vam demanar. El que vam demanar va ser més 
investigació i un salt d’escala en la investigació, sabent perfectament, i així l’hi he dit a 
l’intendent, i així l’hi vaig poder dir al conseller d’Interior dissabte mateix, sabent perfectament 
que s’està fent moltíssima feina. I l’intendent Chacón està fent una feina excel·lent. El que li 
estem demanant és de quina manera podem fer un salt d’escala en la investigació per anar a 
tallar xarxes de narcotràfic. I ja sé que el que estic demanant és complicadíssim. No estic dient 
que sigui una cosa fàcil. El que estic demanant és algun canvi en l’estratègia que té a veure 
amb el tràfic de drogues. Perquè no és només un problema de la ciutat de Barcelona. És un 
problema que va molt més enllà de la ciutat de Barcelona i és un problema, si tu vols, 
internacional. Com que no és un problema exclusivament de la ciutat de Barcelona, hi ha 
algunes investigacions que no es poden dur a terme només des d’aquí. I això és el que hem 
demanat. No un estat policial, de cap de les maneres, i sí a un pla transversal.  
El Pla transversal el vam presentar, presentem la seva actualització cada sis mesos a la 
Comissió de Drogues del Raval, que és l’únic barri que en té. I aquest pla transversal té a veure 
amb mesures de seguretat, mesures d’espai públic, mesures de salut, mesures socials, etcètera. 
Hi estem compromesos i poden entrar a veure a la pàgina web l’actualització de la mesura de 
govern que vam presentar aquí, en la qual vam dir: d’aquell pla de xoc que vam fer en el 
mandat passat i que ja s’ha acabat, hi ha algunes coses que han quedat i han quedat com a 
estructurals, i ara el que hem de fer és una política transversal que vagi més enllà del pla de 
xoc. Això és el que estem fent, i ens trobem després de la pandèmia en un moment d’auge del 
narcotràfic, i creiem que es necessita alguna cosa que vagi més enllà del que estem fent ara 
mateix, sense menystenir de cap de les maneres la feina que s’està fent d’investigació ni la 
feina que s’està fent des de la Guàrdia Urbana i de Mossos d’Esquadra. Va més enllà de tot 
això.  
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Però no només demanem això, també nosaltres ens posem deures, només faltaria. I per això hi 
ha un increment d’educadors de salut, per això s’elabora un dispositiu de Guàrdia Urbana amb 
més patrullatge a peu uniformat, per això hi ha més taules de coordinació, per això incorporem 
el SEM, per això incorporem també les polítiques de salut mental a dins de tota la feina que 
s’ha de fer a peu de carrer al Raval i, per tant, no, de cap de les maneres estem demanant un 
estat policial. Estem fent un pla transversal en què hi ha un element que em sembla que és 
important, que és el de la seguretat i sobretot el de la prevenció.  
Què en va quedar del Cuidem Barcelona? Doncs, el Cuidem Barcelona segueix vigent i, com 
vostè sap, hi ha tota una sèrie d’àmbits en els quals hi ha una actuació intensiva i aquesta 
actuació intensiva es va fent de manera recurrent i es va fent cada ics setmanes, cada ics més 
es va passant pels mateixos espais primer netejant les pintades, després reparant els bancs, 
després recuperant l’enllumenat, etcètera. Aquest districte ha invertit més de 300.000 euros 
només en millorar l’enllumenat i, de fet, es van fer tota una sèrie de rutes d’enllumenat que van 
servir per a això. Les rutes de neteja que es posaran en funcionament també en breu, també 
han de servir per a això.  
Sabem el que passa en els nostres carrers i a les nostres places i per això hi estem intervenint. I 
des de la nova contracta s’ha de veure de quina manera s’és més flexible per millorar la 
situació. Heu dit un munt de coses, eh? I és molt complicat. No sé quant temps tinc, però és 
molt complicat poder contestar a tot. En tot cas, la Junta Local de Seguretat és també una 
junta local en la qual s’ha de parlar de prevenció. I moltes vegades ens n’oblidem, i el que hem 
volgut fer ha sigut incorporar tot l’àmbit de la prevenció, que és indispensable perquè després 
no s’hagi d’actuar a reacció i per això, per exemple, en aquestes darreres hi està anant també, 
hi està participant bombers. I ho deixo perquè suposo que hi haurà rèpliques.  
 
La presidenta obre el segon torn dels grups municipals. 
 
La Sra. Laura de la Cruz Termes 
Gràcies, presidenta. Perdó, que abans no he comentat el condol pel César. Tot el meu... Una 
pena, perquè perdem un lluitador de Ciutat Vella i un resistent del Gòtic. O sigui, està 
demanant Interpol, està demanant més policia europea, espanyola... Em sembla bé, però, és 
que el resum a la roda de premsa va ser «volem més mossos», però bé, si ara ha canviat d’idea 
em sembla bé. Està bé.  
Avui estem veient els desastres de les vostres polítiques. Fa molt que explico que els veïns de 
Ciutat Vella marxen. Fins ara era una impressió que no podia constatar en números, però a 
l’agost van sortir les dades demogràfiques i són molt preocupants. El 3,3 per cent de la població 
de Ciutat Vella va marxar el 2021. Però és que encara és pitjor si ens centrem en el Raval: el 4,5 
per cent del total de la població va marxar del Raval el 2021. Jo amb aquestes xifres no sé què 
dir, perquè tot el relat que jo deia que els veïns ja no es queixen i marxaven queda reflectit en 
aquestes dades i jo crec que l’any que ve tindrem una sorpresa encara més gran.  
Al final de tot, vostès, els comuns, es caracteritzen per oferir propostes carregades de bones 
intencions, però massa sovint no les saben executar o bé es queden en bones intencions, poc 
resultats com el Pla de mobilitat, el Pla de drogues i tants exemples que tenim al districte i que 
la companya Chacón ha explicat perfectament.  
I per una altra part tenim el PSC, que és allà, callat, que té el seu model econòmic, que va 
treballant per darrere i que està prenent decisions i està posant sobre la taula el 30 per cent 
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més de terrasses l’any que ve i posa les seves cosetes, que veurem reflectides en la qualitat de 
vida dels veïns del districte. Tot i no tenir l’alcaldia, tot i ser la tercera força de la ciutat, el PSC 
ha anat fent el seu model i la seva visió política, que no és el nostre, però tampoc és el vostre, 
companys dels comuns. I això creiem que no és bo per a la ciutat i sobretot no és bo per a 
Ciutat Vella, i incomoda una bona part de la ciutat, inclosos els vostres votants. 
El govern del PSC i els comuns, la veritat, és un contrasentit. I tant és així que el Pla de mobilitat 
que tenim aquí al districte és diferent que el Pla de mobilitat de Sant Martí, que hi governen el 
PSC. I tampoc n’hi ha un de general per a la ciutat. Això crea coses tan dispars i tan 
complicades que després no uneix carrils bici.  
Però bé, jo crec que al final d’aquests quatre anys quedaran els disbarats i la falta de lideratge 
de la ciutat, que és el que veiem cada dia i sobretot a Ciutat Vella.  
Gràcies.  
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
Bé, per trencar una miqueta la tensió, si la meva autoestima depengués de vostè, senyor 
Rabassa, avui estaria enfonsada. No m’ha contestat a cap de les preguntes que li he fet i molt 
concretes, eh? No. Aquí hi ha una cosa, que ha parlat vostè de prevenció, perquè ho ha 
anomenat la consellera de Junts i en parlarem a bastament més endavant, però sí que moltes 
vegades oblidem la part de prevenció: prevenció és prevenir que passi una cosa i, si succeeix, 
reduir el problema al més aviat possible.  
Parla de salut mental. És molt important la salut mental en aquest districte, però és que els 
serveis que hi ha aquí s’han quedat curts, són pocs i hem d’atendre a molta ciutadania que 
després d’una pandèmia i d’un estat en el qual hem estat, és complicat solucionar molts 
problemes. L’emplaço que en les properes taules de seguretat puguin convidar les persones 
responsables de salut mental perquè crec que és necessari conèixer i saber quins són els serveis 
que hi ha i no hi ha.  
Parlem de moltes coses i parlem del Cuidem Barcelona i del pla de xoc que es va fer de neteja, 
però els carrers segueixen bruts, els contenidors plens i a dia d’avui això no està solucionat. 
Vostès deien que es resoldrien molts dels problemes que tenim amb la brutícia amb la nova 
contracta, però és que seguim pitjor que del que estàvem. Quan vostès diuen que no són aliens 
a la realitat de cada barri, a vegades ho sembla, i no li dic que sigui empàtic, més, menys, sinó 
simplement que faci accions contundents contra això, contra els problemes que tenim. I si a 
vostè sol no se li acuden, o necessiten aquesta col·laboració, crec que en aquest districte hem 
mostrat aquesta mà estesa a vostès i a tot el seu equip per treballar segons quins temes. 
Entenc que vostè vulgui agafar les mans d’uns i no dels altres, però bé, aquí estem per treballar 
i seguirem treballant fins l’últim dia.  
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Senyor Rabassa, com pot dir-nos i repetir en tot el seu discurs més d’una vegada «no sé què 
dir». De debò? O sigui, en referència a que no hi ha cap mandat en el qual es pugui resoldre la 
problemàtica del districte li diré ras i curt, perquè jo sí que sé què dir: vosaltres vàreu venir a fer 
el canvi i estem pitjor que mai.  
 
La presidenta dona de nou la paraula al regidor. 
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El regidor 
Bé, doncs, és curiós que la ciutat de Barcelona és un referent internacional en moltes de les 
polítiques que estem duent a terme, també en les de mobilitat a tota la ciutat. Ciutat Vella i 
Sant Martí no tenen absolutament res a veure i, per tant, els plans de mobilitat han de ser 
diferents, però som un referent quant a drets socials, quant un urbanisme totalment diferent, 
quant a feminismes, etcètera. Per tant, sí, hem vingut a fer el canvi i l’estem fent a la ciutat de 
Barcelona, una ciutat de Barcelona que vam trobar absolutament demacrada després del 
govern Trias, que espero que. bé, doncs, decideixi aviat si es presenta o no es presenta perquè 
està clar que estem ja en campanya electoral, no?  
En tot cas, a nosaltres el que sí que ens preocupa és que els veïns i les veïnes de Ciutat Vella, de 
tots els barris de Ciutat Vella, vulguin seguir quedant-se a viure a Ciutat Vella, i per això fem 
aquestes polítiques públiques, unes polítiques públiques que el que fan és atendre les 
necessitats dels veïns i tirar endavant projectes que van més enllà del que moltes vegades 
s’havia pensat que es podia fer. I aquí tenim exemples com el Borsí, per exemple, o tenim 
exemples com Can Seixanta, per exemple. O tenim exemples a tots els districtes, o com el 
mateix Mestre Casals i Martorell, que torna a ser un exemple d’un equipament híbrid.  
Necessitem que hi hagi també a fora de la ciutat de Barcelona persones amb responsabilitat 
pública que pensin en anar més enllà. I ens preocupa molt que la gent se’n vagi de Ciutat Vella, 
entre altres coses, igual com el comerç, perquè els preus de l’habitatge són insuportables, i 
moltes de les persones que se n’han d’anar precisament és perquè els hi apugen el lloguer i els 
desnonen o no poden fer front a uns preus que ens han demostrat les últimes dades que són 
això, insuportables. Per tant, calen polítiques com les que fem nosaltres més enllà de la ciutat 
de Barcelona.  
 
3. Modificació del Cartipàs de Ciutat Vella 
 
La presidenta dona la paraula al govern per al següent punt, la modificació del cartipàs de 
Ciutat Vella. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Sí, gràcies presidenta. Bé, presentem avui la modificació del Cartipàs de Ciutat Vella amb un 
únic canvi, que és la substitució del conseller de Salut, Andrés Pérez Conte, pel conseller David 
Pequeño Gutiérrez com a responsable del Consell de Salut.  
 
4. Informar del Projecte del procediment d’adjudicació de 14 habitatges de lloguer 
assequible, ubicats a la promoció situada al carrer Jaume Giralt, 7 gestionat des de l’Institut 
Municipal d’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona. 
 
La presidenta dona la paraula al govern per al següent punt, Informar del Projecte del 
procediment d’adjudicació de 14 habitatges de lloguer assequible al carrer Jaume Giralt. 
 
La Sra. Natàlia Martínez Rodríguez 
Gràcies, presidenta. El passat mes d’agost vam aprovar la compra a través de l’exercici del dret 
de tanteig i retracte de la finca sencera del número 7 del carrer Jaume Giralt del barri de Sant 
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Pere, Santa Caterina i la Ribera, i avui presentem el projecte de procediment d’adjudicació dels 
catorze habitatges de la finca.  
Estem molt contentes de poder presentar aquesta iniciativa, que és només una de les peces 
d’un projecte molt més gran per seguir guanyant habitatges públics al districte. Concretament, 
es disposa de 14 habitatges per adjudicar. L’adjudicació es realitzarà pel sistema de sorteig, 
d’acord amb els criteris establerts a les bases de la convocatòria i al Reglament de registre de 
sol·licitants d’habitatge amb protecció oficial de Barcelona. Hi podran accedir persones menors 
de seixanta-cinc anys que estiguin vigentment inscrites al Registre de sol·licitants i compleixin 
els requisits generals i, concretament, per a aquest procés d’adjudicació s’ha establert una 
reserva territorial de tres habitatges, una reserva de quatre habitatges per a persones menors 
de trenta-cinc anys i un habitatge reservat per a persones derivades de la Mesa d’Emergència. 
La resta dels habitatges vindran de la borsa de contingent general.  
Els preus dels habitatges seran assequibles, varien segons la superfície dels habitatges, entre 
els 250 euros i 300, perquè són habitatges d’entre 34 i 41 metres quadrats. Properament es 
presentaran les bases de l’adjudicació i es preveu que el sorteig es resolgui durant el primer 
trimestre de l’any vinent i l’entrega de claus durant el primer semestre. 
Aquesta compra coincideix en el temps amb l’execució del Pla d’acció del Pou de la Figuera, 
amb què estem treballant per millorar les condicions físiques de l’espai i la convivència, i és en 
aquesta línia que apostem per enfortir la vida veïnal, recuperant una finca amb un passat 
delinqüencial derivat de la manca de responsabilitat de les anteriors propietats, primer un 
banc, després un dels majors fons voltors, com Blackstone. La intervenció municipal va 
permetre desallotjar-lo i des d’aleshores la finca restava buida.  
Per tot plegat, pensem que l’adquisició d’aquesta finca on guany incalculable per al barri i la 
zona.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Gràcies. Avui també celebrem que hi ha un nou edifici on el lloguer és assequible. El districte de 
Ciutat Vella necessita sobretot tornar a omplir els carrers de veïns i veïnes i la manera possible 
de fer-ho és aquesta, amb aquest lloguer assequible. Ignoraré tot el que ha dit el senyor regidor 
sobre que la Generalitat no fa res, perquè crec que no val la pena ni respondre. Som conscients 
de les dificultats que hi ha sobre rehabilitar edificis antics, però també cal dir que els habitatges 
resultants són bastant petits, entre 32 i 40 metres quadrats. Repeteixo que som conscients de 
la dificultat que hi ha, eh? Però potser hauria estat bé fer-ne menys i una mica més grans per 
poder també garantir que famílies en situació de vulnerabilitat tinguessin l’oportunitat 
d’aconseguir tenir aquest habitatge. Perquè bé, com hem dit, només és per a una persona o 
dues persones màxim.  
De la mateixa manera, ens sorprèn que dels 14 habitatges, només tres estan reservats per a la 
gent del territori, i aquest inclou els barris de Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera, el Gòtic, 
però també la Dreta de l’Eixample, Fort Pienc i El Parc i la Llacuna de Poblenou. No entenem 
que amb la necessitat que hi ha al districte, només tres dels habitatges es dediquin a aquesta 
reserva i incloguin barris de fora de Ciutat Vella, amb una població molt més gran que la del 
districte.  



Districte de Ciutat Vella 

 

19  

Però també som conscients que burocràticament hi ha alguns impediments que no permeten 
això, reservar-los únicament per al nostre districte. Però crec que el debat que va haver-hi a la 
consultiva de Benestar Social, on va estar el conseller, es va donar un debat bastant 
interessant, que som conscients que burocràticament és complicat de gestionar, però crec que 
hauríem de seguir treballant en aquest debat perquè tothom pugui aconseguir un habitatge.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
Gràcies, presidenta. Bé, avui la consellera ha parlat d’un gran projecte de millora de l’habitatge 
públic del districte. Crec que és una bona notícia. És una bona..., bé, és una bona necessitat, és 
una, és posar solucions a una necessitat bàsica i concreta que tenim en el nostre districte. La 
veritat és que hauria sigut més interessant poder presentar una mesura de govern, un informe 
per explicar tot aquest projecte gran que tenen i no només que quedi amb uns fulls de l’informe 
del regidor.  
És la primera vegada que soc jo en aquest districte i que es tracta aquest tema amb un informe 
al plenari de Ciutat Vella. M’agradaria preguntar pels altres habitatges que n’ha parlat el 
regidor, però que se’n posposen les obres de rehabilitació i licitació i encara no sabem molt 
més: Sant Ramon, Robadors, Joan de Borbó 44, Comte de Santa Clara, Sant Climent, etc. 
Després de vuit anys, ara cauen que és una prioritat. És una alegria veure aquest informe i 
veure que disposarem de 14 nous habitatges per a la ciutat de Barcelona. Com ha dit la 
consellera Segura, quina llàstima que només tres estiguin reservats al territori.  
La veritat és que el que em sorprèn és que només un d’aquests catorze habitatges estigui 
destinat a les famílies de la Mesa d’Emergència Habitacional, quan tenim 116 famílies de tot el 
districte que disposen d’un informe positiu i encara no tenen cap habitatge assignat, i en 
l’última reunió del consorci van entrar 269 expedients nous per Ciutat Vella.  
M’agradaria formular la següent pregunta, i és: què podem fer o què hem de canviar per tal 
que en assignar aquests pisos a la zona d’influència només hi hagin dos dels barris del nostre 
districte. Estic d’acord que tothom necessita habitatge, tothom necessita lloguer assequible, 
però crec que a vegades ens oblidem del propi territori. 
I per acabar... (No li funciona el micròfon.) Disculpeu. I per acabar, sí que m’agradaria fer un 
esment del Consell Sectorial de l’Habitatge, que vam dur una proposta en el mandat passat 
perquè es creés. Nosaltres el vam defensar perquè crèiem en la necessitat, però en aquest 
mandat només s’ha convocat una vegada i això és una llàstima, perquè podria ser una 
oportunitat per conèixer cas a cas, edifici a edifici i sobretot poder fer les preguntes adequades 
i no esperar dos mesos a que ens responguin sobre habitatge. Però està clar que a vegades les 
prioritats són unes i les accions són unes altres.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta. Crec que l’oposició en bloc farem un argumentari força unànime en 
referència a aquest informe. Podríem celebrar aquests nous catorze habitatges que guanya el 
districte de Ciutat Vella, però també els guanya el districte de l’Eixample i Sant Martí, amb una 
reserva territorial de tan sols tres habitatges dels 14, tres habitatges on el concurs i 
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l’adjudicació estarà disputada entre veïns i veïnes d’aquests tres districtes: Ciutat Vella, 
Eixample i Sant Martí. Quatre dels habitatges tenen reserva per a menors de trenta-cinc anys, 
sis habitatges seran de la borsa general i un per a la Mesa d’Emergència.  
Generar habitatge sempre serà ben rebut. Ara, també últimament les promocions són 
habitatges petits, on difícilment hi poden viure famílies, com ha dit la companya d’Esquerra. 
Així doncs, des de Junts per Catalunya fem una crida a repensar molt bé les rehabilitacions, així 
com també retre comptes de l’estat de les rehabilitacions, adjudicacions dels més de 122 
habitatges que esperen la seva rehabilitació i posterior adjudicació, com Santa Clara 80-82, 
Joan de Borbó 44, Arai, Lancaster, Robadors i tots aquells que n’ha fet falca publicitària en 
l’informe el regidor. 
 
La presidenta torna a donar la paraula al Govern. 
 
La Sra. Natàlia Martínez Rodríguez 
Gràcies. Sí, primer referir-me a la pregunta amb relació al debat, o les referències amb relació a 
l’àrea d’influència. Jo no vaig ser-hi, a la Comissió de Benestar, però potser part d’aquest debat 
ja es va tenir en aquell espai. Habitualment, tot i que hi ha cert marge, però habitualment es 
defineix una àrea d’influència delimitada per una sèrie, diguem-ne, de quilòmetres al voltant 
del punt on es troba la finca, que és a partir de la qual es defineix aquesta influència. És per 
això que s’han prioritzat els barris de Casc Antic i Gòtic, i agafant els marges també de la resta 
de barris. És cert que tenim certes limitacions, perquè no es pot excloure que la ciutadania de 
Barcelona, en els seus termes generals, pugui accedir a habitatge públic a tot arreu de la ciutat, 
però sí que és veritat que hi ha un cert marge que sempre l’intentem treballar el màxim 
possible. En aquest cas, doncs, es tracta del voltant d’un 20 per cent de reserva territorial que 
pensem que és prou, però que evidentment també sabem l’elevada necessitat que tenim 
d’habitatge als nostres barris.  
I, d’altra banda, i crec que respondré... Sí, perdoneu, és la primera vegada que es presenta un 
procés d’adjudicació d’una finca sencera perquè tota la resta de finques que hem comprat ja 
tenien veïnes que vivien a les finques i s’ha tractat de processos principalment de regularització 
de veïnes que ja tenien un habitatge i d’incorporació d’habitatges puntuals en aquest procés 
d’adjudicació. I és per això que no hem presentat anteriorment en aquest plenari projectes 
d’adjudicació global d’una finca sencera. És per això, no perquè no s’hagin anat produint 
aquestes regularitzacions i aquestes adjudicacions.  
I aquí em remeto també... Amb aquesta ja són 12 les finques que hem comprat des del 2015 i 
amb aquests 14 ja són 147 habitatges que estem rehabilitant, en la seva majoria, perquè van 
ser finques adquirides en un molt mal estat de conservació i, per tant, quasi totes en obres ja en 
aquest mandat, finalment, unes obres que per totes és sabut que s’han retardat més del que 
aquest govern hauria volgut, però totes ja encaminades a algunes entregades i aquesta, doncs, 
en vies de poder-se resoldre durant el proper any.  
Només reiterar que l’operació de recuperar la vida al centre i de consolidar la vida del centre és 
decidida. A part de les compres, també hem innovat durant tots aquests dos mandats, arribant 
a acords amb propietats privades per a la cessió d’habitatges sencers i finques senceres, com 
l’exemple de compra de Santa Clara que comentava la consellera Chacón, arribant a acords 
amb privats també per tal que les veïnes no hagin de marxar de casa seva, regularitzant 
contractes de lloguer social assequible i, doncs, emplaçant aquests propietaris a que realitzin 
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les adequacions necessàries per millorar les condicions de vida de les veïnes i, sobretot, també 
prioritzant l’habitatge al Gòtic amb la reconversió d’equipaments en habitatges.  
Pensem que és un pla que té una envergadura molt àmplia perquè hem d’atacar des de tots els 
àmbits possibles la resposta a l’emergència habitacional en què ens trobem. I així ho seguirem 
fent.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Parlamentari de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
Pel que fa a les obres que ens presenten de rehabilitació, en l’informe del regidor, només dir 
que Robadors, 33 porta en aquest informe des del 2017. És el segon mandat i encara continua 
en procés de licitació. Parlem de Robadors, 43, tres quarts del mateix. Botella, 16, gràcies que 
ja s’estan executant les obres, però això és problema seu. Les licitacions tenen un marge, però 
s’ha de fer al més aviat possible.  
 
5. Mesura de Govern: Pla de ciència de Ciutat Vella 2022-2023 
 
La presidenta dona la paraula al Govern per exposar el següent punt de l’ordre del dia, el Pla 
de ciència de Ciutat Vella 2022-2023. 
 
El Sr. Andrés Pérez Conte 
Gràcies, presidenta. Bé, el nostre temps és un temps caracteritzat per les incerteses que 
envolten el nostre present i futur. Un temps de múltiples crisis que plantegen grans reptes i 
que, especialment en els centres de les grans ciutats, com a Ciutat Vella, es condensen de 
forma molt més complexa. Podríem anomenar la crisi climàtica, l’augment de la contaminació i 
l’esgotament dels recursos naturals, que obliguen a repensar la nostra ciutat, la mobilitat 
sostenible de persones i productes, el model urbà o el repte de caminar cap a una sobirania 
alimentària. També la crisi d’un model econòmic, que ens porta a un cicle de crisis 
econòmiques i socials continuades i que en el nostre districte planteja el repte de repensar un 
model basat en una indústria turística que amenaça també amb col·lapsar la vida veïnal dels 
nostres barris. Alhora, una crisi del model democràtic, que requereix repensar noves formes de 
participació ciutadana, o una crisi habitacional que posa en perill la configuració i solidesa de 
les xarxes comunitàries i veïnals, que tendeix a l’atomització de les persones augmentant les 
situacions de soledat.  
Com a institucions públiques hem d’aportar les eines que permetin aprendre a viure en la 
incertesa del present i afrontar els reptes globals que se’ns presenten, eines que ens expliquin 
el món que ens envolta i ens aportin solucions innovadores, prioritzant el benestar de les 
persones i la cura del planeta. I la ciència és una d’elles. La ciència, però, no sempre ha format 
part del dia a dia de la ciutadania. Si bé és cert que les ciutats han estat l’espai físic on s’han 
establert els centres de recerca i les universitats, la generació del coneixement científic no 
sempre ha sabut generar diàleg entre el món acadèmic i la població, i ha creat a voltes un mur 
invisible d’incomprensió bidireccional entre el context urbà i el desenvolupament científic del 
coneixement. 
La construcció d’una política municipal de ciència és un intent d’acabar amb aquest mur, 
intentant crear espais d’intercanvi entre la ciutadania i la recerca per tal de fer ampliar i 
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democratitzar el debat científic i acadèmic d’impulsar, la competitivitat del nostre teixit 
comercial i empresarial a partir d’un nou model econòmic, mantenir i augmentar l’oferta 
laboral de qualitat, millorar el benestar social als diferents cicles de vida i garantir la 
sostenibilitat ecològica de la nostra ciutat.  
Ens cal una política científica de proximitat, que posi en marxa una potent plataforma de 
divulgació i d’intercanvi d’idees, que permeti parlar de ciència ciutadana i de promoció del 
coneixement a totes les edats, una política que es vinculi i generi complicitats amb les 
polítiques culturals i educatives, d’innovació econòmica i social, d’urbanisme i emergència 
climàtica i d’immobilitat o d’envelliment, entre moltes d’altres. Una política de ciència que 
aprofiti les potencialitats de la pluralitat d’enfocaments propis de les ciències exactes, 
experimentals i tecnològiques, de les ciències de la vida i la salut, de les ciències socials i les 
humanitats, totes presents a la ciutat, amb una àmplia xarxa de centres de recerca consolidats 
i amb persones expertes reconegudes internacionalment.  
El Districte de Ciutat Vella és un districte impregnat de ciència. En el Pla d’acció de districte 
2017 2023, ja es recullen actuacions estratègiques contra el canvi climàtic i per apropar la 
ciència a la ciutadania. Recerca i vida acadèmica es barregen en indrets històrics i museístics on 
la ciència és o ha estat protagonista. L’Hospital del Mar i el Centre de Recerca al Parc de 
Recerca Biomèdica de Barcelona, l’Institut de Ciències del Mar i les facultats del Campus Mar 
situen el litoral marítim un pol privilegiat que, juntament amb el Parc de la Ciutadella, 
configuren les pedres angulars del projecte de la Ciutadella del Coneixement. També al bell mig 
del Raval s’erigeix un pol científic on l’ensenyament, les humanitats i la interacció entre l’art i la 
ciència troben un ecosistema ric amb la Facultat d’Història i Filosofia de la UB, la seu del CSIC 
de Catalunya, l’Institut Milà i Fontanals, la Reial Acadèmia de les Arts i les Ciències de 
Barcelona, la Biblioteca de Catalunya, l’Institut d’Estudis Catalans, les acadèmies de Medicina i 
Farmàcia, la Facultat de Comunicació Blanquerna o el CCCB, dos pols que vertebren un districte 
amb una programació de cultura científica present tot l’any.  
I, a més, a Ciutat Vella, quan parlem de ciutadania hem de tenir en compte els aspectes més 
demogràfics i sociològics que reflecteixen la diversitat del nostre districte, i per això la 
interculturalitat ha de ser un element transversal en la política municipal del districte i en la 
concreció d’aquests plans.  
Així, l’objectiu general d’aquesta mesura de govern és poder recollir i dotar de coherència els 
programes de difusió científica i tecnològica que tenen lloc a Ciutat Vella, especialment les 
adreçades a la ciutadania, amb el repte de fer les accessibles a tothom com un dret universal. 
El Pla de ciència que avui presentem de Ciutat Vella s’estructura en quatre punts. Un es titula 
«Apropem el teixit científic i acadèmic al districte»; el segon, «Fem ciència des dels barris. 
Ciència ciutadana, divulgació i cultura científica»; el tercer, «Impulsem l’educació i les 
vocacions científiques» i el quart, «Ciència, art, innovació i societat».  
Bé, aquesta mesura de govern del Pla de ciència que presentem avui té un calendari de 2022 i 
2023 i comptarà amb un pressupost de 49.000 euros per al 2022 i de 50.000 euros per al 2023. 
I bé, aquestes són les línies bàsiques del Pla de ciència que avui expliquem a Ciutat Vella.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
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La mesura que avui ens presenten sobre ciència creiem que és una molt bona mesura i per això 
també hi votarem a favor. Tot i que caldria veure els resultats i la concreció de la mesura, 
creiem que és un pas endavant.  
Mesures com aquestes també són necessàries perquè vivim i treballem en un districte en el 
qual sovint s’enfosqueix tot allò bo i el potencial que tenim per altres situacions que 
sobrepassen les bones, no? Aquesta mesura no només ajuda a visibilitzar tot allò que ens 
enorgulleix del nostre districte, sinó que també ens ajuda a millorar-ho i potenciar-ho. 
La ciència sempre ha estat una branca en la qual el biaix de gènere ha estat present i és per 
això que cal vetllar per revertir-ho. Si parlem de ciència, a una gran majoria ens ve al cap Albert 
Einstein (home i gran); Isaac Newton (home també), però quantes dones ens venen al cap, 
Marie Curie, Jane Goodall, Hipàtia d’Alexandria, Rosalind Franklin, que va descobrir l’estructura 
de la vida, és a dir, l’ADN? Mentre feia l’argumentari vaig fer una petita recerca en la qual el 
primer article que em sortia era «Los treinta científicos más famosos de la historia». Dels 
trenta, només quatre eren dones. El biaix de gènere avui segueix present i així ho demostra 
també la tria educativa de l’educació postobligatòria: una majoria de dones al batxillerat 
humanístic, a diferència del cientificotecnològic, igual que passa en una formació professional.  
I això no és casualitat. Com pot pensar una nena en una professió on sempre hi veu homes? 
Com pot pensar un nen en una professió on sempre hi veu dones? Cal que aquest govern sigui 
agosarat i promogui activitats per trencar aquests estereotips. Després de llegir la mesura de 
govern, tot i ser una molt bona mesura, només veig un esment al gènere en les tretze pàgines i 
dos a la paraula dones, i crec que això és una cosa que s’ha de treballar molt més 
profundament, i especialment aquí al districte.  
Hem de treballar per trobar alternatives viables en les quals les nenes i les dones ens sentim 
interpel·lades i la tasca d’interpel·lar-les és únicament de les administracions. I tenim molta 
feina a fer. L’horitzó està clar i només cal posar-nos a treballar per fer-ho possible. Ah, bé, ja he 
dit que hi votàvem a favor, perdó. 
 
La presidenta recorda que encara no ha arribat el moment de votar i dona la paraula al Grup 
Parlamentari de Ciutadans. 
 
El Sr. Tahir Rafi Khanun 
Gracias, presidenta. La verdad es que al leer esta medida del Gobierno nos surgen muchas 
dudas, dudas sobre las prioridades de este Gobierno municipal. Sobre las necesidades del 
barrio, ¿no hay otras medidas que quieren presentar? Vivienda, comercio, inserción laboral, 
atención a los colectivos vulnerables, seguridad, gestión de l’espai públic…. Estos son ejemplos 
que creemos que son muy necesarios en estos momentos. Entonces, no entendemos como la 
parte de acción política últimamente está vacía en los plenos de Ciutat Vella. Incluso podrían 
presentar un informe sobre el estado del Plan de educación de 2019-2023, un informe que le 
hemos pedido en varias ocasiones, pero no, ustedes nos presentan esta medida, que poco se 
diferencia en la medida del Plan de Barcelona i Ciència. Lo único que lo diferencia es el 
presupuesto, porque las acciones no aportan ninguna novedad. La verdad es que no se 
presenta ninguna medida, es lo mismo. Seamos sinceros, no es serio, de verdad. Haciendo un 
resumen de les acciones, son promocionar, coordinarse, visibilitzar, fomentar… No vemos 
ninguna acción sobre crear planes para que las personas puedan acceder a las carreras 
científicas, impulsar espacios para la creación de laboratorios científicos, trabajar con la 
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ciudadanía para mejorar su vida a través de la ciencia. ¿Qué pretende usted con esta medida? 
Porque la verdad es que no le vemos ningún sentido.  
Sabemos que una medida no tiene por qué ser consensuada con la oposición, pero qué mínimo 
darnos la oportunidad de conocer mejor las acciones y tener la opción de presentar propuestas 
para que sea una medida que englobe muchas más cosas. Han presentado estas medidas, 
teniendo en cuenta que la medida de ciudad es para el año 2020 y 2023, ¿y ustedes la 
presentan ahora? Quizás para usted tampoco no es demasiado importante. Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Parlamentari de Junts per Catalunya.  
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta. Començarem dient que tot i que som conscients que és un pla presentat a 
tots els districtes, adaptant-lo a cada territori, ens sobta, com bé ha dit el conseller Tahir, la 
nul·la col·laboració que ens heu demanat. Almenys parlo en nom propi, però ho ha dit en Tahir i 
crec que també hi donarien suport els companys d’Esquerra. El Pla Barcelona Ciència del 
Districte pretén que al nostre districte pugui desenvolupar-se el teixit científic del qual la ciutat 
està composta. Aquesta mesura de govern té ja molta feina feta abans de néixer. Ciutat Vella 
és un districte on la ciència és protagonista en moltes institucions, entitats i col·lectius, i tant 
n’és de protagonista com de menyspreada alhora. Ens parleu d’institucions que mai han estat 
en l’agenda principal d’aquest Govern. On heu estat, quan institucions com l’Institut d’Estudis 
Catalans, l’Acadèmia de Medicina i Farmàcia, la seu del CSIC a Catalunya, la Facultat d’Història 
i Filosofia de la Universitat de Barcelona us han necessitat? Perquè n’heu tingut trucades i cap 
resposta. 
Us llegiré una entrada de notícia d’un institut pioner en educació i control ambiental, química i 
salut ambiental que tenen penjat en el seu web, institut del districte que és dels pocs on la 
titularitat és exclusivament municipal. I realment em va deixar força sorpresa. «Visita del 
regidor del districte de Ciutat Vella al centre. Amb una mica de retard sobre l’horari previst, es 
va realitzar la visita del regidor del districte el passat mes de desembre. Va coincidir que la 
visita es va desenvolupar en el moment que els alumnes feien el descans al matí, per la qual 
cosa no vam poder interaccionar amb ells. Hi van participar, a més del regidor del districte, 
Jordi Rabassa, un total de vuit persones, sis autoritats i dos tècnics del districte i del CEB. Entre 
les autoritats destaquem la presència de la comissionada d’Educació de l’Ajuntament de 
Barcelona, la senyora Maria Truñó, i la consellera d’Educació del Districte de Ciutat Vella, 
Natàlia Martínez Rodríguez, entre altres consellers del districte. Després d’una explicació del 
director a peu dret a l’entrada del centre sobre la història i la nostra oferta formativa, es van 
visitar les nostres instal·lacions. A aquest recorregut es va afegir la cap d’estudis i la 
coordinadora pedagògica. Encara que va ser una visita curta en la seva durada, ja que havien 
de visitar tres centres més de l’entorn proper, pensem que van quedar satisfets de la visita.» A 
mi em faria una mica de vergonya que em fessin, doncs, aquest post amb una web d’un centre 
escolar de la meva titularitat.  
Dit això, trobem que en aquest pla de ciència s’ha passat de puntetes pels instituts del districte, 
per tots aquells especialitzats en les ciències i que d’una manera innovadora treballen cada dia 
per fer dels nostres adolescents uns apassionats dels oficis científics.  
Per concloure l’informe que Junts per Catalunya fa de la vostra mesura de govern sobre el Pla 
Barcelona ciència a Ciutat Vella 2022-2023, direm que no tenim tampoc cap calendari de les 
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actuacions i, per tant, ens és impossible saber quin és el grau de compliment de les mesures de 
les quals es fa referència, com tampoc tenim indicadors que ens permetin avaluar-ne els 
resultats. Com pretén el govern municipal que es pugui fiscalitzar el compliment de les mesures 
que s’hi recullen? Un reguitzell de bones intencions que desitgem que vagin més enllà dels 
tretze fulls escrits i d’un pressupost de més de 100.000 euros en aquests dos anys. 
 
La presidenta torna a donar la paraula al Govern.  
 
El Sr. Andrés Pérez Conte 
Bé, primerament dir que estic d’acord amb el que diu l’Alba, i crec que de fet aquesta és un dels 
grans reptes que tenim en general, però també al nostre districte, dones o persones de classe 
treballadora, nois i noies d’origen divers que puguin arribar no només a somiar, a creure’s que 
poden arribar a ser el que vulguin, enginyeres, biomèdiques, el que sigui.  
En aquest cas, crec que evidentment s’ha d’anar treballant per incorporar més encara això que 
planteges, que crec que tens tota la raó.  
En tot cas, Tahir, en todo caso, también esta medida de gobierno, que evidentemente viene de 
ciudad y que en realidad lo que ayuda también es no solo a crear… Claro, evidentemente, en 
cuatro días corriendo no vamos a crear un montón de medidas nuevas, pero también lo que 
ayuda es a dar cuentas, estructurar y hacer evidente aquellas medidas que van a conseguir 
ciertos objetivos que tienen que ver con democratizar la ciencia. Y esto no es cualquier tontería. 
Que hoy exista ‒y también va para la señora Chacón‒ un programa entre el Miquel Tarradell y 
el CCCB que lleva a chavales de instituto a las calles, a plantearse el urbanismo y hacerse 
ciertas preguntas que no estaban acostumbrados a hacerse y que nadie les había legitimado 
para hacerse, les proyecta a lugares que antes jamás podrían haber soñado que podían llegar a 
ocupar, que es lo que plantea Alba precisamente con incorporar esta mirada de género y de 
clase.  
En todo caso, este es uno de los objetivos. Aquest és un dels objectius claus. Maria, no és 
només anar a aquestes institucions científiques per venerar-les. No. Es tracta de fer-les arribar 
a la ciutadania. 
I posaré un altre exemple. La mesura de tardes educatives que ara es comença a treballar, i ara 
mateix el Raval comença a desenvolupar, amb una oferta molt, molt interessant ‒us recomano 
que la conegueu‒, per exemple, apropa les tardes, un temps supersegregat fins ara, apropa les 
classes treballadores, qualsevol, perquè són gratis per a qualsevol nen, poder fer, per exemple, 
robòtica. Doncs, potser vostè pensa que és una tonteria això. Doncs bé, això és democratitzar 
la ciència.  
Fins aquí la meva intervenció.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
El Sr. Tahir Rafi Khanun 
Bien, sus objetivos y las acciones de estas medidas son dispares. Objetivos que compartimos, 
pero lo que explica y lo que hay escrito no es lo mismo. Gracias.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 
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La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Per a mi, senyor Pérez, no és cap tonteria la ciència ni la mesura. Simplement li he fet uns 
apunts d’allò que creia que no hi era, perquè en 13 fulls... Ara vostè m’ha explicat molt més que 
el que m’he pogut llegir jo.  
 
La presidenta torna a donar la paraula al Govern.  
 
El Sr. Andrés Pérez Conte 
No s’han llegit la mesura, perquè aquestes són dos d’aquestes mesures que estan aquí, eh?, 
surten aquí. Tornin a llegir-ho. 
 
C) PART DECISÒRIA 
 
1. Pla especial integral i de millora urbana per a l’ampliació del Museu d’Art Contemporani 
de Barcelona (MACBA) al barri del Raval 
 
La presidenta dona pas a la part decisòria de l’ordre del dia i informa que aquest punt té 
intervenció del públic, que ella mateixa llegirà. Seguidament dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. David Pequeño Gutiérrez 
Sí, gràcies presidenta. Bé, presentem aquest plenari per la seva informació el Pla especial 
integral i de millora urbana per l’ampliació del Museu d’Art Contemporani de Barcelona 
(MACBA) al barri del Raval de Barcelona. El present pla té per objecte realitzar un ajustament 
de la delimitació de les qualificacions del sòl entre els límits del sistema d’equipament i de parcs 
i jardins urbans que es troben dins de l’àmbit del pla, per tal de donar una millor resposta tant 
al programa d’ampliació del Museu d’Art Contemporani com en la seva relació amb la plaça 
dels Àngels.  
Aquest ajustament no suposa cap alteració significativa de l’ordenació actual ni suposa cap 
disminució de la superfície de zones verdes o el conjunt de sistemes públics. Així mateix, es 
manté la titularitat pública i la tipologia equipament cultural o docent prevista. L’edifici del 
Convent dels Àngels està catalogat en un nivell A (BCIN). Per aquest motiu, el projecte 
arquitectònic és vinculant. Gràcies.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
La Sra. Laura de la Cruz Termes 
Abstenció. Ja està.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
Sí, gràcies presidenta. Bé, degut com n’és de feixuc aquest informe, i que hem de tenir molta 
cura del que es vota i del que no es vota, i tenint en compte que és una aprovació inicial i que 
hem de ser molt curosos, nosaltres avui farem una abstenció per poder donar tràmit a que es 
facin les al·legacions, però que encara no coneixem en la seva manera més extensa, i és el 
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moment on les associacions, les entitats podran conèixer de manera concreta el projecte que es 
vol dur a terme des del MACBA, però també quin és el posicionament que vol fer el Govern i 
quines mesures es faran per millorar l’espai que hi ha, perquè hi ha una part que és privada o 
que serà privada i una altra part que seguirà sent pública i el descontrol i les males praxis que 
s’estan duent a terme en aquests moments no són les més adequades.  
Així que, esperant la següent aprovació, que serà a Casa Gran, nosaltres ens abstindrem aquí 
en el districte. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya.  
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta! Avui estem posicionant-nos en aquest Pla especial integral i de millora 
urbana per a l’ampliació del MACBA al barri del Raval, i des de Junts per Catalunya només 
podem dir vos que d’aquella pols venen aquests fangs. En aquesta operació del CAP Raval Nord 
heu estat un govern pèssim, pèssim en el pacte adquirit, i ja ho hem vist, amb un veïnat 
demanant-vos un consell de barri extraordinari per tractar aquest tema. Heu estat incapaços 
de trobar un bon acord entre totes les parts implicades, un nus que heu collat fort vosaltres 
solets, amb la consciència o sense, per la manca de saber llegir un acord, un pacte o un 
contentar tothom.  
Per disciplina de vot, el meu vot serà favorable.  
 
La presidenta llegeix el que ha enviat la veïna Maria Núria Puertas Munté: 
 

“Davant els greus problemes de contaminació acústica i la situació d’emergència climàtica que 
patim, els habitants de Ferran i de plaça dels Àngels demanem un entorn saludable per viure i 
que no es supeditin les nostres necessitats a les dels visitants ocasionals. Demanem una plaça 
verda, amb arbres i vegetació abundant i que convidi al silenci. Demanem que en cap cas es 
permetin terrasses elevades amb activitats públiques o privades.  
 
La plaça ja està saturada d’activitat i el soroll ja està molt per sobre dels límits recomanats per 
l’OMS. Per tant, demanem cobertes exclusivament vegetals. Demanem el tancament del porxo 
d’entrada del MACBA, que a la tarda nit es converteix en discoteca improvisada i campament 
de botellot, droga i prostitució, amb baralles i sorolls que impedeixen el descans nocturn. 
Demanem que s’eliminin els racons, passadissos i desnivells de la plaça, que afavoreixen les 
agressions i activitats delictives. Demanem que no s’hi instal·li cap element, grades, bancs, 
etcètera, que puguin utilitzar els incívics per fer festes, competicions esportives o botellots, ni 
de dia ni de nit.  
 
En resum, que es respectin els drets dels veïns de la plaça dels Àngels.” 
 

Seguidament, la presidenta torna a donar la paraula al Govern.  
 
El Sr. David Pequeño Gutiérrez 
Sí, contestaré més la veïna, perquè la resta heu fet reserva de vot. No t’he entès... A la 
consellera no l’he entès. Vull dir, estem parlant d’un ajust de la modificació del pla. 
Respecte a la veïna, bé, segurament una de les coses bones que té aquesta modificació i aquest 
nou edifici del MACBA és que, des de la perspectiva de gènere, fa millor la plaça. La plaça és 



Districte de Ciutat Vella 

 

28  

una plaça que per la seva condició, el que vostè parla, de les grades i els bancs que baixen cap 
al racó del convent... Segurament la nova ampliació delimita i fa una plaça amb molta més 
visibilitat que respon segurament a moltes de les coses que està demanant.  
La resta de coses no tenen a veure exactament amb el punt que estem parlant avui, però sí que 
tenim uns espais on hem de parlar i seguim parlant de la plaça. Gràcies.  
 
La presidenta dona la paraula als grups municipals, però com que no volen tornar a intervenir 
anuncia que el pla tira endavant amb l’abstenció d’Esquerra Republicana i de Ciutadans i el vot 
a favor de Junts per Catalunya.  
 
2. Canvi de denominació del carrer Duc per carrer Josefa Vilaret 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La Sra. Patrícia Martínez i Àlvarez 
Gràcies, presidenta. Bé, en primer lloc, expressar la il·lusió de l’equip de govern de districte per 
aquest canvi de denominació de carrer. En els plenaris del curs passat, entre maig i juliol, el 
govern del districte va respondre i va aprovar el prec presentat pel Grup Municipal d’Esquerra 
Republicana per incorporar al nomenclàtor el nom de Josefa Vilaret. 
Dins la política de Barcelona en Comú de feminització de la ciutat, feminització que volem 
estructural i no només nominal, considerem fonamental també, efectivament, l’ús d’eines com 
la del nom dels carrers. Per això, la Ponència de Nomenclàtor de la ciutat en el mes de març va 
aprovar que el nom de Josefa Vilaret sigui el nom de l’aviat antic carrer del Duc, al barri Gòtic. 
Aquesta decisió ha vingut motivada, a més, per la participació de les entitats i persones que 
formen part de la Taula de Memòria al districte de Ciutat Vella, dins la qual en les dues últimes 
reunions també es va abordar la qüestió del prec i de la resposta.  
Comentant-ho amb alguna de les veïnes del carrer del Duc, hem coincidit certament en el fet 
que es feia estrany tenir un carrer amb nom de duc, en suposat neutre de classe i de sexe, però 
simbòlicament nobiliari, en un barri que, com la resta del districte, pateix pressió econòmica, 
expulsió, deshumanització i moltes altres conseqüències de la segregació social.  
Esperem poder celebrar molt aviat amb la participació de les col·lectivitats que s’hi sentin 
representades, el canvi de nom de carrer i sobretot el fet que tinguem na Josefa més 
visiblement com a referent al districte, perquè la realitat de moltes dones de la Barcelona del 
segle XVIII s’assembla molt a la realitat de moltes dones al nostre districte. 
La ciutat de Barcelona va comptar durant el segle XVIII amb diverses institucions per poder 
atendre la pobresa femenina. Mentre els gremis d’homes miraven de regular i de contenir 
l’activitat econòmica de les dones i passaven per alt reconèixer les aportacions femenines a 
l’economia de la ciutat, a Barcelona s’anaven fent presents diversos edificis dedicats a recollir 
dones amb dificultats. Abans no acabés el segle XVIII, serien les dones, novament, les 
protagonistes d’una protesta contra la pobresa, els preus i l’economia del moment. Entre els 
carrers de la Boqueria i el Pastim, a Sant Agustí, algunes dones cremaren barraques de fusta de 
venda de pa. Josefa Vilaret, «La Negreta», va ser una de les impulsores del que es coneix com el 
rebombori del pa, una denúncia femenina.  
Ens agradarà que la memòria de Josep Vilaret ens ajudi a despatriarcalitzar la ciutat i a 
visibilitzar la importància de l’autoorganització femenina.  
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La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana. 
 
El Sr. Jaume Tomillero Cabot 
Bona tarda a totes! Avui, després d’un any i cinc mesos, per fi podem celebrar que Josefa 
Vilaret tindrà un carrer a la ciutat de Barcelona, al seu barri, al Gòtic. Esquerra Republicana 
portem lluitant perquè el nomenclàtor de la ciutat de Barcelona es feminitzi i representi 
realment la història de manera paritària, perquè la història també la creen les dones com 
Josefa Vilaret.  
Josefa Vilaret és coneguda també com «La Negreta», una dona lluitadora i mare de família 
nombrosa que es va convertir en una de les protagonistes dels rebomboris del pa. Aquesta 
revolta espontània va ser causada per l’augment dels preus del pa i elements bàsics. El 28 de 
febrer de 1789, Josefa Vilaret va ser detinguda, condemnada a mort i executada amb cinc 
companys més, víctima de la defensa d’unes condicions de vida millors per a les classes 
populars barcelonines.  
L’arrelament de Josefa Vilaret a la memòria popular dels veïns i veïnes del Gòtic, com posa de 
manifest el fet que un espai social del barri fos batejat amb el seu sobrenom, La Negreta, 
provoca que avui puguem celebrar que el carrer del Duc desapareixerà per donar pas a Josefa 
Vilaret. Considerem que aquesta dona és un símbol i un grandíssim exemple per a moltes altres 
dones, ja que va ser la primera que es va convertir en líder i se la va visibilitzar com a tal. És un 
símbol per a les esquerres de tota la ciutat i per això consideràvem que era imprescindible que 
se l’homenatgés al nostre districte.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
El Sr. Tahir Rafi Khanun 
Gracias, presidenta. En este cambio de nombre nos abstendremos en la votación, aunque 
consideramos que cambiar el nombre de una calle que solo muestra el título nobiliario por el 
nombre de una persona concreta, en este caso Josefa Vilaret, es un buen mecanismo para 
honorar y homenajear a personas que han aportado a esta ciudad.  
También deseamos que el Ayuntamiento acompañe a las personas que tienen algún negocio, 
alguna vivienda, en el cambio de escritura, porque el cambio de nombre no es solo cambiar las 
placas de la calle, sino que supone que muchas personas tengan que cambiar la escritura, 
pagar notario y cambiar toda la información personal que tienen. Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta. Entenc que el nom serà Josefa, ja que el veïnat amb més coneixement li 
diuen Josepa, perquè aquí n’hem escoltat diferents noms i, bé, vull que quedi ben clar que 
entenc que serà Josefa Vilaret, segons el document, no?  
I anant a l’arrel del canvi, l’escriptora Elisenda Albertí és l’autora del llibre Dones de Barcelona. 
Històries i llegendes barcelonines del segle IV fins al XIX, que recomano efusivament. I en 
aquest llibre un dels capítols parla de la Josefa Vilaret, «La Negreta», i diu així: «Es deia Josepa 
Vilaret, coneguda per La Negreta, malnom que li venia perquè tenia un to de pell un xic fosc. 
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Estava casada amb un home que feia de criat i tenia dos fills de curta edat. Per poder tirar 
endavant la família, la Negreta feia mans i mànigues, vorejant sempre la mort per inanició. En 
aquestes condicions, el pa esdevenia fonamental i el continu encariment causava la 
desesperació de moltes mares. El dia que esclata la revolta, Josepa era al carrer, mirant 
d’aconseguir menjar per als seus fills i, encesa d’ira, aprofità l’ocasió. Tingué la dissort de ser 
detinguda, empresonada i jutjada com una de les principals instigadores dels aldarulls. Josepa 
només confessà haver participat en la crema d’una parada de pa però l’autoritat, disposada a 
establir un càstig exemplar, la condemnà a morir a la forca. Josep Vilaret va néixer, viure i 
morir a la Barcelona del segle XVIII, on va assolir una trista notorietat. Heroïna a la força, 
motivada per la misèria i la desesperació, va aconseguir al final de la seva vida la solidaritat 
dels seus conciutadans, un fet poc habitual.»  
Junts per Catalunya votarà favorablement al canvi de denominació en reconeixement a totes 
les dones i mares lluitadores que han sigut referents al llarg dels segles. Creiem que la Josepa 
és aquella dona que ens representa al llarg dels anys a moltes de nosaltres.  
 
La presidenta confirma que queda aprovat amb els vots favorables de tothom, tret de 
l’abstenció de Ciutadans.  
 
3. Canvi de denominació del passeig Marítim de la Barceloneta per passeig Marítim de la 
Barceloneta – Oriol Bohigas 
 
La presidenta dona la paraula al regidor.  
 
El regidor 
Bé, doncs, avui proposem la inclusió del nom d’Oriol Bohigas en el passeig Marítim de la 
Barceloneta. Malauradament avui la família de l’Oriol no ha pogut venir. Volia venir, però li ha 
estat impossible. Oriol Bohigas, veí de la plaça Reial, veí de Ciutat Vella, Medalla d’or de la 
ciutat de Barcelona, un referent intel·lectual de la ciutat, arquitecte, persona que pensava la 
ciutat i que, a més a més, va poder executar bona part del seu pensament amb diversos 
governs municipals. Implicat en la cultura del país, també en referència, doncs, a la recuperació 
de Serra d’Or, per exemple. Docent, persona, mestre amb deixebles i, per tant, una persona 
amb una incidència important en la vida cultural i política de la ciutat de Barcelona. Una 
persona, doncs, que també va tenir el seu activisme polític des del PSUC o després amb diversos 
governs del PSC des del primer del 1980 de Narcís Serra.  
Per tant, deia, és una de les persones que va pensar la ciutat i que, a més a més, des de 
l’Ajuntament va poder executar algunes de les polítiques públiques d’allò que havia pensat de 
forma intel·lectual i que va tenir una transcendència també a Ciutat Vella, en allò que s’ha 
anomenat l’obertura de la ciutat al mar, començant, doncs, per diversos aspectes, diversos 
indrets del port i allò que és més conegut és l’obertura dels xiringuitos, però no només, va 
pensar tot aquell, tot aquell àmbit, des del Moll de la Fusta fins al passeig Marítim, que li 
portarà finalment el nou i també el pla del Liceu al seminari, que era tota aquesta intervenció, 
entre altres coses la Rambla del Raval o el mateix MACBA, CCCB. Per tant, una persona que 
pensava la ciutat de forma integral i que també va pensar Ciutat Vella d’una manera molt 
particular, tal com es pensava en aquelles dècades. 
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A l’hora de pensar quin havia de ser el carrer que es digués Oriol Bohigas, després de parlar-ho 
molt amb el seu fill, amb un dels seus fills i amb la Beth Galí, finalment us vull explicar una 
anècdota molt simple, que va ser que vam estendre un mapa de la ciutat de Barcelona i ens 
vam posar a pintar possibles llocs que es podrien dir Oriol Bohigas, també pensant quin era el 
nom que trèiem. I la família no volia treure ningú, sinó que volia incorporar. Com que tenim 
pocs espais de reconeixement simbòlic important, finalment vam veure com podia ser una 
bona idea aquesta incorporació en el passeig Marítim de la Barceloneta, un espai que també 
forma part de la seva biografia política, de la seva biografia intel·lectual i de la seva biografia 
més íntima.  
I, per tant, hi havia un consens entre la família que aquest era un espai que podria representar 
bé tant la vida íntima d’Oriol Bohigas com el seu pensament, com la seva acció política. I per 
això, doncs, sotmetem a votació d’aquest plenari aquesta modificació. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
El Sr. Jaume Tomillero Cabot 
Segurament aquesta és de les vegades que el nomenclàtor farà més justícia a l’hora de fer un 
canvi de denominació, rectificar un greuge de la història i proposar, per a un indret d’especial 
consideració en lloc del que es va dir Paseo Marítimo del general Felipe Acedo Colunga, 
governador civil de la província de Barcelona, governant radicalment antijurídic, 
apassionadament justicier i a qui tot el poble li tenia por, el d’un gran home humanista, nascut 
i mort a la ciutat comtal. Aquesta persona tenia passió per la seva ciutat. Era l’amant de 
Barcelona. En la seva dèria hi cabia la il·lusió de veure Barcelona fins a l’àrea metropolitana, 
però sobretot la volia esponjar. I per això, quan es va atorgar la magna empresa de fer uns Jocs 
Olímpics, van posar-se les ments més respectades del país mans a l’obra, entre ells els seus 
col·legues David Mackay i Josep Martorell, aquest últim amic de la infància, per fer els millors 
jocs de la història. Fins a 30 diferents arquitectes van treballar a la Vila Olímpica. Oriol Bohigas 
tenia un concepte noucentista de la cultura. Algú ha dit que la seva obra és un «elogio de la 
luz» perquè els seus edificis són clars, preclars. Per poder complir aquesta tasca es van afavorir 
els nomenaments merescudíssims com a delegat dels serveis d’Urbanisme, amb matrícula 
d’honor, i com a regidor de Cultura, càrrec que ja no li va agradar tant. Els seus amics, en 
l’entrega de la Medalla d’Or de Barcelona van fer broma, perquè Beth Galí i Oriol Bohigas, que 
vivien a Sant Gervasi, a la part alta de Sarrià, a l’acte de lliurament van explicar que ells van ser 
els primers turistes de Barcelona, perquè van anar a viure a un principal de la plaça Reial, on 
també tenien el seu despatx i treballaven plegats. 
El canvi de domicili es va produir als anys setanta, aquí al barri Gòtic, on van viure amb els cinc 
fills. Al rovell de l’ou hi van estar quaranta anys. Per això, i per seguir sempre la feminització 
dels carrers de la nostra ciutat i del nostre districte, votarem a favor del canvi del nomenclàtor, 
tenint present sempre que Barcelona necessita més carrers amb el nom de dones.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
El Sr. Tahir Rafi Khanun 
Gràcies, presidenta. Votaremos a favor de este cambio de nombre. Oriol Bohigas tendrá una 
calle con su nombre. Agradecemos su trayectoria profesional, que es extensa y profunda, pero 
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si queremos darle las gracias, nuestras más sinceras gracias por hacer de esta ciudad un 
espacio abierto al mar, una ciudad integradora y acogedora, donde todos tenemos cabida. En 
definitiva, una ciudad como lo que representa Barcelona en el mundo. Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya.  
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta. Junts per Catalunya estem totalment d’acord que Oriol Bohigas mereix 
tenir l’honor d’un carrer amb el seu nom. Ens costa d’entendre que ho hagi de compartir amb el 
passeig Marítim de la Barceloneta. Ja és bo, això de compartir, però ho trobem un encaix una 
mica excèntric, però benvingut si la família hi està d’acord.  
Dit això, no m’estendré en parlar de la vida i trajectòria professional de l’Oriol Bohigas. Tan sols 
dir que per a barcelonins i barcelonines que ens estimem la ciutat, és un honor poder preservar 
en la memòria tot allò que va ser impulsat i defensat en la construcció de la nostra ciutat per 
aquest gran arquitecte, urbanista i investigador de la nostra Barcelona. 
El puc imaginar visualitzant la desitjada Barcelona des d’un dels balcons de la plaça Reial. I ara 
ho farà cara al mar, on la ciutat perd els límits i dona joc a la imaginació. Hi votem a favor. 
 
La presidenta comunica que el punt queda aprovat per unanimitat de tots els grups. 
 
D) PART D’IMPULS I CONTROL 

a) Proposicions 
1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè: 
• atès que la situació de degradació del districte genera que certes zones siguin 

gairebé impracticables per tota la ciutadania;  
• atès que Ciutat Vella està patint un augment de restes de consum de drogues al 

carrer; 
• atès que hem de garantir tant la dignificació i la millora de les zones practicables 

pels infants, com la dignificació i la millora de la situació de les persones 
consumidores; 

• atès que la sensibilitat amb la que comporta parlar i gestionar aquesta 
problemàtica és especial, 

el Govern del Districte de Ciutat Vella es comprometi a crear un espai de coordinació en 
el qual participem govern municipal de districte, oposició de districte i l’àrea de Salut de 
l’Ajuntament de Barcelona per tal d’abordar la situació que actualment s’està generant a 
zones freqüentades per infants del nostre districte degut a l’augment de consum. Aquest 
espai de coordinació s’haurà de reunir mínim 3 vegades abans       de finalitzar el mandat. 

 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Gràcies, presidenta. Bé, portem dies, setmanes i inclús mesos escoltant parlar tothom del 
mateix tema: el consum al Raval i Ciutat Vella. I és que és cert que hi ha una percepció 
generalitzada que el consum al Raval ha augmentat i això fa, per tant, també que la percepció 
de seguretat també es vegi distorsionada.  
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Fa uns dies llegia al diari Ara que veïns definien el barri de la següent manera «diversitat, 
oportunitat, peculiar, comunitat, familiar, caos, inclassificable i únic». I volem seguir sent 
aquest barri. Volem seguir sent el barri familiar, únic, divers, comunitari, acollidor i tants i tants 
altres adjectius que podríem anomenar avui aquí. Però com a Administració ens hem de posar 
les piles per revertir aquesta deixadesa, perquè no ens podem permetre no tornar a sentir 
aquestes paraules com a definició d’un barri. I ja fa mesos que en el discurs de la gent s’ha 
incorporat una nova perspectiva sobre el consum i, per tant, els partits d’esquerra hem de ser 
capaços de parlar obertament i gestionar el problema real que hi ha al Raval i a Ciutat Vella, 
tant el tema del consum com el tema social, com el de l’habitatge i com tots els altres temes.  
Per això avui demanem aquí a tots els partits d’esquerres que siguem valents i que anem a 
l’una per tal de poder parlar i gestionar la qüestió que avui ens ocupa. De la mateixa manera, 
demano que en cap moment es confrontin drets de cap dels col·lectius dels quals estem 
parlant, perquè aquesta no és la qüestió i no volem que es segueixi estigmatitzant a ningú.  
Bé, no és quan no és cap sorpresa per a ningú que quan parlem d’espai públic podem 
considerar desbordat i potser no està ben gestionat. Això no permet que el veïnat de Ciutat 
Vella i en concret els infants del nostre districte gaudeixin de manera lliure i segura de les 
nostres places, del camí que fan cada dia per anar a l’escola, i això genera també, per tant, que 
les famílies estiguin en constant alerta.  
Hi ha molts programes a la ciutat de Barcelona, que també es repliquen al districte de Ciutat 
Vella, com el Protegim les escoles, per reduir trànsit, o el Juguem a les places, o tants altres 
projectes. Però hem de ser conscients que Ciutat Vella és única i per tant, per lo bo i per lo 
dolent, els programes i les accions que es fan aquí també ho han de ser. 
Podria parlar tot el plenari de com hauria de ser i com s’hauria de gestionar l’espai públic de 
Ciutat Vella, però crec que aquest tampoc és l’espai i tampoc acabaria mai, i per això mateix els 
demanem que es comprometin a crear un espai de coordinació entre govern, oposició i 
sobretot, l’àrea de salut de Barcelona en el qual es pugui abordar la situació que s’està 
generant a les zones freqüentades pels infants del nostre districte i que, degut a l’augment de 
deixalles o de restes de consum, són gairebé impracticables. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
Gràcies, presidenta. Bé, m’ha fet riure, senyora Segura, que els partits d’esquerra ens hem 
d’entendre. Per això li votarem a favor aquesta proposta. La veritat és que m’agradaria 
començar aquesta intervenció donant les gràcies a les entitats, a les persones que treballen dia 
rere dia, ajudant, acompanyant i treballant amb les persones que consumeixen. Però també a 
tots els serveis municipals, els de neteja, els educadors, que hi fan molt i moltes vegades 
aquesta feina no està ni visibilitzada ni la coneixen. Per això gràcies i mil gràcies.  
També hem d’agrair als veïns i veïnes, a les entitats que siguin crítics amb la situació i 
proporcionar solucions a aquesta situació que vivim a Ciutat Vella, però que no només es queda 
en el districte de Ciutat Vella. La veritat és que per moltes vegades que aquí fem reunions i 
treballem aquests temes, moltes vegades es queden en meres reunions que no van més enllà. 
Hem de gestionar els conflictes i hem d’aportar solucions. És una necessitat bàsica de 
l’Administració pública i sempre amb respecte i amb empatia. No tinc gens clar què vol ser 
aquesta taula, si un espai de coordinació, una taula o el nom que li vulguem posar.  
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De fet, en el passat mandat i fent una miqueta d’història, perquè això no ve de nou, aquest 
espai de coordinació ja existia, ja hi era i els consellers de l’oposició hi participaven, perquè van 
ser els consellers d’aquest districte els que van proposar als nostres grups municipals la 
proposta de treballar exclusivament aquest tema de les taules de drogues de ciutat. El mandat 
passat aquesta taula es convocava bastant sovint per poder traslladar de manera real, 
concreta i amb dades mes a mes i setmana a setmana per treballar en pro d’aquesta necessitat 
d’ajudar les persones que consumeixen, però també de reduir els danys que estan que 
s’estaven manifestant en els nostres carrers. 
Hi participàvem, de fet, en l’inici d’aquest mandat, amb la meva antiga regidora, que ja no hi 
és, regidora del meu partit. Jo li vaig fer arribar aquesta necessitat de tornar a crear aquestes 
taules, però el govern municipal va dir que es traslladava a tot el districte i seria en aquell espai 
on es parlaria. 
A aquesta taula o aquest espai hi hem d’incloure o incorporar nous agents, no només l’Agència 
de Salut Pública, que amb tot el meu respecte fa molta feina, però a mi m’agradaria sentir la 
veu de les entitats que gestionen els equipaments, les veus dels educadors i també dels serveis 
municipals com la neteja o altres agents que estan dia rere dia en els nostres espais. I també 
Serveis Socials, perquè no se’ns pot escapar de que darrere d’un problema de consum hi ha un 
problema d’ajuda, hi ha un problema de no atenció i hi ha un problema que hem de resoldre 
tant des de la vessant de l’habitatge, com de salut, com econòmica i com tot allò de què depèn 
una vida.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta. En primer lloc, lamentem l’esmena feta per part del govern municipal al 
grup d’Esquerra Republicana, perquè la proposta inicial per nosaltres era molt més completa, 
considerable i profunda tenint en compte la problemàtica que es pateix en els nostres carrers. 
Demanar una taula, com va ser la iniciativa original, seria fer treballar un pèl més el govern 
municipal, venint amb una exposició dels fets, dades i debat a generar, mentre que un espai de 
coordinació no deixa de ser més dispers. Cert és que hem anat generant espais de treball i 
mesures que fins ara s’han vist abocats al fracàs i ho hem vist en la insuficiència de l’èxit i com 
està avui en dia tant tot el veïnat com nosaltres mateixos, així com una mica més eixelebrats 
pel tema. 
Una mesura de govern que, ho vam dir des d’un principi, posava el focus al Raval Sud i deixava 
descobert a la resta del territori. Una comissió de seguiment de l’estat de les drogues en què 
l’última sessió que es va fer va ser molt improductiva. Necessitem un espai de treball, quelcom 
que ens permeti trobar solucions efectives i de posada en comú per part de tots aquells actors 
que hem d’intervenir, tant en la repensada de polítiques públiques que erradiquin aquesta 
xacra del consum indiscriminat a la via pública, com en les addiccions i cura de les persones 
consumidores.  
El Pla d’acció sobre drogues i addiccions 2021-2024 inclou un objectiu que fa referència al que 
avui ens proposava Esquerra i que el govern municipal ha esmenat. 1.4. Garantir una 
coordinació de col·laboració intersectorial. 1.4.6. Garantir que els territoris amb més 
problemàtiques pel que fa al consum de drogues tinguin una taula tècnica de coordinació amb 
les diferents parts implicades. De fet, les aportacions del nostre grup per al pla de drogues 
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també incloïa la visió territorial, perquè trobem districtes com el nostre, que té una casuística 
tan complexa que han de tenir un abordatge diferenciat de la resta de la ciutat. Crec que això 
és tan obvi que no cal dir-ho.  
I també és obvi que tenim un problema a Ciutat Vella que lluny d’estar més controlat, va a 
pitjor. I que dir-ho no és ni fer demagògia ni ser negatiu, és ser realista. I només des del 
reconèixer que tenim a Ciutat Vella un greu problema de consum a l’espai públic podrem veure 
què fem per solucionar-ho, des de l’abordatge multidisciplinari que necessita el tema, social, 
sanitari, comunitari i també de seguretat. I perquè tots formem part d’aquesta estratègia 
conjunta contra el consum, tots i totes, si volem realment poder establir línies d’actuació 
conjuntes, treballar per la cohesió veïnal i també, i cal dir-ho, lluitar contra l’estigmatització de 
tot el que envolta les addiccions cal que els grups municipals tinguem la info. Per tant, té tot el 
sentit que puguem anar en aquest espai de coordinació, perquè després som nosaltres els que 
estem al carrer, parlant amb veïns, parlant amb comerciants, etcètera. És indispensable 
repensar tots aquells bolets amb nom de mesura de govern, comissions, espais de treball i 
poder-ne generar un veritable i únic i útil espai, sigui el que sigui. Tot plegat és un calaix ben 
desendreçat i el resultat és el que tenim als carrers. No és la nostra proposta, per com l’han 
esmenat i desenvolupat el govern municipal, acotant d’una manera molt dispersa les zones 
definides, tot i que acceptem donar-li suport, esperant aquesta ordenació.  
 
La presidenta torna a donar la paraula al Govern. 
 
El Sr. Andrés Pérez Conte 
En tot cas, dir que parlem en molts moments de les causes i de la situació dels problemes de 
consum. En altres espais avui ens fixem més en un dels efectes que té als nostres carrers, i és 
evident i ens preocupa, i per això fa uns dies el Jordi i diferents regidors vam sortir a plantejar 
certs reptes que tenim per davant i la necessitat de col·laborar amb altres administracions. 
Però avui ens centrem més en la part dels efectes que té aquest consum. És evident i ens 
preocupa que ha augmentat el consum al carrer i, per tant, també les restes de consum i totes 
les seves derivades i, per tant, que hem de fer un esforç, sobretot centrar-nos en els espais que 
més hem de cuidar, que és per on passa la infància.  
I per això de fet, quan plantejava la proposta a Esquerra dèiem que estàvem treballant ja en 
això. I és que des de fa un mes estem treballant en un sistema per tal de fer una intensificació 
de la coordinació entre els diferents serveis que treballen en l’atenció a les persones que 
consumeixen al carrer, però també d’aquells serveis que vetllen pel manteniment i la cura dels 
espais respecte a les presència de resta de consums o la brutícia en termes generals, però 
concretament també la resta de consums, una intensificació d’una coordinació que ja es 
donava, però que entenem que en un context com l’actual ha de fer un sobreesforç per garantir 
uns entorns saludables i segurs en els espais d’ús i pas més freqüentats pels infants del 
districte, és a dir, els voltants escolars, equipaments infantils, centres oberts i entitats 
d’infància. 
Aquests serveis que treballaran conjuntament són el mateix districte i serveis a les persones i 
territori, Guàrdia Urbana, Mossos d’Esquadra, Agència de Salut Pública de Barcelona, DSI, 
SASSEP, neteja, pla de veïnatge i també educadors de CAS Baluard. Estem treballant en 
aquesta taula en la incorporació d’un coordinador d’aquest espai. De moment n’estem 
assumint la coordinació des del districte fins trobar-ne un que acordem.  
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I alguns dels acords i objectius de l’espai. Actualment hem distribuït els serveis per optimitzar-
los, tots ells, i garantir que es fa una ronda de neteja de xeringues abans de les entrades i 
sortides escolars. Des de la neteja s’ha aconseguit que en cada una de les rutes que hem 
dissenyat hi hagi una persona sempre capacitada per recollir xeringues. S’ha creat una taula de 
coordinació setmanal per gestionar entre aquests diferents agents la nova distribució de rutes i 
garantir el correcte funcionament del sistema. Creació també d’un sistema de governança 
quinzenalment per fer seguiment del nou sistema.  
Bé, això no vol dir que abans no hi hagués coordinació. Evidentment hi havia coordinació, però 
ara mateix requereix, és evident, una intensificació als diferents espais. També, ja acabo, dir 
que també entre aquests compromisos hi ha el d’augmentar gairebé un 30 per cent els 
educadors de salut. 
 
La presidenta li comunica que ha exhaurit el temps d’intervenció i dona la paraula al grup 
municipal proponent, Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Bé, primer gràcies a tots els grups municipals per aprovar aquesta proposta. Creiem que és un 
espai, tot i que potser no està encara molt aterrat, molt necessari perquè puguem seguir 
treballant en la problemàtica. Perquè bé, com ja saben, mencionaré diversos espais: jardins de 
Rubió i Lluch, plaça Folch i Torres, plaça Salvador Seguí, plaça Carme Simó, placeta del Comerç i 
tants altres espais que necessiten que el Govern municipal, amb tots els recursos possibles, es 
posi a treballar.  
Vostè ara mateix ha dit que hi ha un augment de recursos, que hi ha un canvi de metodologia i 
haig de dir que ara per ara no se n’estan veient exactament els efectes. Esperem que en un 
futur, quan aquest reforç o aquesta nova metodologia se senti realment funcioni.  
I després volia utilitzar el meu torn per poder respondre a algunes coses que he anat veient 
durant aquests dies i avui he tornat a veure. Compartim també l’agraïment, per cert, que el 
regidor i ara els altres grups municipals han expressat per tots els serveis, persones i veïns que 
viuen situacions complicades com les que estem tractant.  
Però no sé si vostès realment es creuen tant aquest agraïment quan l’únic que estan fent 
durant totes aquestes setmanes, tant a comissions com a rodes de premsa ‒i per sort avui 
exactament l’Andrés Pérez no ho ha fet‒, no sé si realment si se’l creuen perquè l’únic que fan 
és depurar responsabilitats. Si vostès s’ho creguessin, també acceptarien la seva 
responsabilitat. L’únic que fan és donar-se copets a l’esquena quan vostès fan alguna cosa bé, 
però quan els altres fan alguna cosa malament, cau el cel a terra. On és l’autocrítica? Aquest 
govern no n’ha tingut mai, i en aquest tema tampoc l’han tingut, perquè l’únic que fan és 
demanar «la Generalitat han de fer això», «els Mossos han de fer això»... Sí, sí, sí, si, és el que 
porten fent durant totes aquestes setmanes. Perquè van dient que a Catalunya només hi han 
quatre centres. Però és que realment a Catalunya hi ha 61 centres d’atenció i seguiment a la 
drogodependència. Ara bé, que no siguin com el model de Barcelona, com el model de la ciutat 
de Barcelona, no és responsabilitat nostra. D’altra manera, també diuen que el que fa la 
Generalitat és no estar col·laborant, no? Bé, doncs, deixin-me dir-los que la Generalitat de 
Catalunya finança un 74,2 per cent del Centre d’Atenció i Seguiment de la Dependència, entre 
ells a l’Hospital del Clínic, a l’Hospital Sant Pau, els gestionats de PS Mar, els de Gràcia o els de 
les Corts. Per tant, si us plau, deixin d’enviar les culpes als altres, de responsabilitzar els altres 
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de totes les accions, perquè, per començar, avui sí que és veritat que estem parlant de l’espai 
públic, que és responsabilitat seva i únicament seva, i vostès l’únic que fan durant tots aquests 
dies és responsabilitzar de l’espai públic una altra administració que no en té la competència.  
I, per últim, demanaria al regidor que deixés de dir fal·làcies perquè les drogues existeixen des 
de fa molt de temps i si no hi ha tràfic de drogues, les drogues segueixen existint. Per tant, si us 
plau, aquesta fal·làcia no la digui. No sé si m’ha entès. Com que em queda temps, l’hi diré: 
vostè abans ha dit a l’informe el regidor «quan no hi ha tràfic no hi ha drogues». És mentida. Sí, 
ho ha dit, ho ha dit, perquè m’ho he apuntat literalment.  
 
La presidenta comunica que la proposta queda aprovada amb els vots favorables de tots els 
grups.  
 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè:  
• atès que les dades de l’últim Baròmetre Municipal de Barcelona mostren com el 

problema més important que pateixen els ciutadans de Barcelona és la inseguretat 
(22%); 

• atès que Ciutat Vella és un dels districtes on es cometen més delictes de tota la 
ciutat, fet que genera una sensació d’inseguretat i impunitat tal com denuncien els 
veïns, comerciants i transeünts; 

• atès que la prevenció i l’aplicació de normatives i ordenances són eines bàsiques 
per evitar molts dels problemes d’inseguretat i convivència, el Govern municipal 
implementi les següents accions de seguretat i alhora es treballi juntament amb els 
veïns i comerciants totes les accions proposades: 

• Incrementar el nombre de càmeres de seguretat de les quals es disposa al districte, 
dotant de més importància aquells punts on es cometen més delictes i on els 
ciutadans denuncien més inseguretat. 

• Augmentar la presència policial en aquells llocs de Ciutat Vella on hi ha més 
queixes, com per exemple plaça Folch i Torres, plaça Castella, plaça de Vila de 
Madrid, passeig del Born, entre d’altres, així com en els equipaments municipals, 
principalment quan hi ha presència de menors i persones grans. 

• Augmentar el nombre d’accions preventives en aquelles zones del districte on hi ha 
botellots i aglomeracions de persones en horari nocturn, com per exemple, avançar 
els horaris del desallotjament de places. 

• Que les meses de prevenció i seguretat siguin meses de treball on juntament amb 
Guàrdia Urbana i Mossos d’Esquadra es puguin establir les diferents accions 
preventives que es realitzen per millorar la sensació de seguretat. 

 
A continuació la presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
Gràcies presidenta. Primer de tot agrair a Esquerra Republicana l’esmena, tot i que no li hem 
acceptat, perquè crec que aquí estem per defensar les peticions que ens fan diversos veïns i 
comerciants i, per tant, crec que la proposta que hem de debatre és la que vam fer inicialment.  
Després de les diferents reunions mantingudes amb algunes persones que viuen i treballen en 
el districte, ja siguin veïns o comerciants o persones que simplement passen per aquí i hi passen 
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moltes hores, hem de situar en aquest plenari de Ciutat Vella un conjunt de mesures concretes 
per intentar solucionar la percepció de seguretat que denuncien constantment els ciutadans.  
Sabem que amb aquesta proposta no solucionarem tots els problemes, ni tots, ni molts d’ells, 
que porten enquistats molt de temps en el nostre districte. I segurament moltes d’aquestes 
propostes han de formar part d’un conjunt més ampli d’accions i mesures que han d’anar 
unides, propostes de comerç, propostes de pavimentació, propostes d’urbanisme. I moltes 
d’elles s’han defensat en aquest plenari, propostes per l’oposició. Però bé, tot i així creiem que 
hem de seguir aportant propostes i estarà sota el seu parer si les volen o no aplicar.  
Tots coneixem el que passa en el districte de Ciutat Vella. Gairebé tots vivim i/o treballem a 
Ciutat Vella, però moltes vegades assumim i normalitzem situacions que no haurien de ser. 
Hem de posar totes les eines necessàries per reduir el nombre de delictes, millorar la seguretat 
ciutadana i, sobretot, millorar la percepció que tenen els ciutadans envers la seguretat. 
Aquesta proposta no pretén canviar ni el model policial ni criticar el que no s’ha fet, ni vol ser 
happy flower ni reaccionària. L’únic que pretén és intentar donar solucions i estendre un cop 
més la mà al Govern municipal per parlar amb calma, tranquil·litat i sobretot volent aportant. 
Però encara seguim esperant. Ens centrarem a la proposta perquè si anem cas a cas i carrer a 
carrer se’ns faria feixuc.  
La primera proposta és augmentar el nombre de càmeres públiques que hi ha en el districte, 
sobretot en aquells punts on hi han més delictes. Això no vol dir posar càmeres a tots els carrers 
o a totes les places o a tots els jardins. Simplement és dotar de mecanismes de vigilància tots 
aquells espais on actualment hi ha més delictes. I, de fet, la llei així ho preveu.  
La segona proposta és una petició que s’hi ha compromès moltes vegades aquest regidor i el 
seu equip de govern, però moltes vegades aquesta promesa només dura uns dies i volem que 
tots aquells espais on els petits i els més grans siguin els protagonistes, hi hagi més presència 
policial abans i després i durant. I crec que, a més, és un dret fonamental disposar d’aquests 
espais, sobretot per als més petits i els més grans, que no se senten segurs a les places i carrers 
del nostre districte.  
La tercera proposta és augmentar les accions preventives en aquelles zones on hi ha més 
aglomeracions, com avançar els dispositius policials, millorar el desallotjament, transformar 
aquests espais i crear sinergies amb veïns per destinar-les a fer moltes més activitats veïnals, o 
traslladar mesures que s’han implementat en altres districtes, com es parlava ahir a la 
comissió, a la Festa Major de Sarrià, que es podrien traslladar perfectament en aquest districte.  
I, finalment, treballar a les taules de prevenció i seguretat perquè aquestes taules no siguin una 
explicació teòrica, no siguin una audiència pública, sinó una taula on poder treballar les 
millores concretes i específiques que proposen els veïns i fer seguiment de si aquestes accions 
funcionen o no funcionen. 
Ho torno a repetir: sabem que aquesta proposta no solucionarà moltes de les situacions que 
vivim, però sí que creiem que són propostes que poden ajudar a revertir aquesta situació.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
La Sra. Laura de la Cruz Termes 
Gràcies, presidenta. Podem entendre la seguretat ciutadana des d’un punt de vista com el 
resultat de la mesura de l’estat de la seguretat en un moment o en un període determinat a 
través d’indicadors o comparadors. Un dels indicadors més utilitzats són les estadístiques dels 
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actes delictius succeïts a la ciutat, els denunciats i els resolts. I podem afirmar sense dubte que 
aquestes dades i estadístiques mostren que Ciutat Vella ha vist com la inseguretat s’ha 
mantingut en nivells forçats. Aquesta informació ve avalada per dades objectives i per la 
situació que han denunciat tant els veïns, els comerços com els mateixos cossos policials. És 
evident que els darrers anys a Ciutat Vella s’ha produït un nombre d’actes vandàlics i incívics 
que s’ha mantingut en el temps i, per tant, el sentiment d’inseguretat general a la ciutat, però 
molt especialment a Ciutat Vella, ha augmentat.  
Cal establir límits clars entre els comportaments socials punibles i els simplement reprovables. 
La diferència entre uns i altres rau en la manera en què estan regulats normativament i en si 
aquestes conductes estan tipificades com a sancionables o no sancionables i en quin grau de 
gravetat. D’aquesta manera evitarem les percepcions subjectives respecte als comportaments 
incívics i a la convivència. Depèn de factors com la cultura, la percepció individual, l’educació i 
la tolerància. Lamentablement, tant la inseguretat ciutadana com l’incivisme s’incrementen 
diàriament i estan tenint repercussió a nivell inclús internacional.  
És per aquest motiu que veiem molt adequades gran part de les mesures que proposa 
Ciudadanos, però creiem que les càmeres de videovigilància, com ja sap la companya Julia, 
contribueixen a una restricció de les llibertats de les persones. De fet, creiem que és una 
mesura intimidatòria, que tendeix a exercir el control sobre la vida privada de les persones, que 
no dissuadeix sinó que desplaça els problemes cap a nous espais i ni tan sols això. Un exemple 
és Robadors. L’ús de càmeres vigilades ha de ser proporcional a la finalitat perseguida. 
Qualsevol risc no justifica el seu ús i cal que permetin aconseguir de manera efectiva i real les 
finalitats previstes per la llei. El que cal és dissenyar bé els espais i invertir en campanyes de 
civisme, és a dir, educació i no restricció. El que cal és augmentar la dotació policial si és 
necessari. Volem una ciutat cívica i no videovigilada.  
Per tant, en principi no volen càmeres com a mecanismes subsidiaris a la presència de la policia 
als nostres carrers. Els deia això de Robadors perquè al carrer Robadors hi ha moltes càmeres i, 
com poden observar, continua sent un dels llocs més insegurs de la ciutat. Però bé, què hi 
farem. Per responsabilitat política, avui votarem a favor d’aquesta proposta, perquè creiem 
que ara mateix és necessari, però sobretot les càmeres de videovigilància...  
 
La presidenta li comunica que se li ha acabat el temps. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta. El que proposa Ciutadans és un conjunt d’accions concretes, algunes mig 
desplegades, que ajudarien a rebaixar la delinqüència i la sensació d’inseguretat que percep la 
ciutadania. Anem a aprofundir en les qüestions concretes que ens plantegen els companys. Què 
en pensa, Junts per Catalunya, sobre les càmeres de seguretat? Possiblement aquí ara la meva 
companya d’Esquerra taparà les oïdes, però jo argumentaré. La instal·lació de càmeres de 
seguretat ha de ser un element normalitzat a la ciutadania dintre de les polítiques de prevenció 
i seguretat, ponderant, com no pot ser d’altra manera, drets i necessitats concretes que 
podrien ser permanents o temporals segons la seva funció i la necessitat. Aquesta necessitat 
concreta ha de ser motivada i amb justificació. Val a dir com a punt que la prevenció de la 
seguretat ciutadana ha de garantir, preservant els drets fonamentals, tenint mecanismes de 
supervisió i un sistema auditat constantment. És per això que, complementant aquesta 
proposta d’acord del grup de Ciutadans, hem registrat un prec en nom de Junts on veïns i 
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comerciants dels barris de Santa Caterina i Sant Pere han recollit signatures per fer la demanda 
de la instal·lació de càmeres de seguretat.  
Què en pensem sobre l’augment de presència policial en llocs amb risc de patir més incivisme i 
delinqüència. Hi ha circumstàncies on l’augment de la presència policial a la via pública és 
necessari per garantir una bona convivència i prevenció dels fets delinqüencials, com també de 
l’incivisme i afermar el compliment de la carta municipal. S’ha de garantir aquest augment de 
presència policial en festes, períodes estivals, esdeveniments i ha de ser prioritari per 
aconseguir les millors cotes d’estabilitat i protecció de les llibertats dels veïns i veïnes de Ciutat 
Vella.  
Què en pensem de les accions preventives en les aglomeracions produïdes per l’oci nocturn. 
L’augment dels efectius, com ja hem comentat abans, és una mesura positiva. L’augment dels 
dies en què s’ha vist el reforç d’ordre públic també ha estat positiu. Tot així, Junts per 
Catalunya trobem a faltar més accions preventives en l’àmbit de la violència sexual. El nombre 
de dies i punts liles al districte durant la campanya d’estiu ha estat del tot insuficient. Més enllà 
d’una bona posada en escena en l’àmbit comunicatiu de Guàrdia Urbana, inicialment no hi ha 
hagut un manteniment de les campanyes ni cap retorn amb els operadors d’oci nocturn. 
M’agradaria pensar que no ens vau utilitzar només per fer la foto. La coordinació entre els 
diferents cossos de seguretat, que sempre se’n parla però és imperceptible per als ulls del 
ciutadà, hauria de ser fins i tot mediàtica. I no ho és. Manca més inversió de recursos en aquest 
aspecte. 
Què en pensem de com estan enfocades les taules de seguretat i prevenció. Les dinàmiques de 
la taula de seguretat han esdevingut denses, amb missatges buits, sense solucions a les 
demandes de la ciutadania, sense un seguiment dels compromisos adquirits en sessions 
anteriors, sense un ordre del dia més tècnic i estructura i separació de temàtiques per tal que 
les explicacions dels cossos policials i les aportacions de la ciutadania anessin ordenades. La 
introducció des de fa unes taules de seguretat i prevenció de presentació dels diferents grups 
de treball del consistori ha augmentat exponencialment la durada de les taules, la qual esdevé 
excessiva sense tenir en compte les diferents particularitats de les persones que hi assisteixen: 
gent gran, persones amb menors a càrrec, etcètera. Per tots aquests motius abans exposats, 
votarem favorablement a la proposta de Ciutadans.  
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El regidor 
Bé, doncs votarem també a favor de la proposició perquè bona part de les propostes que ens 
fan ja les estem fent. I després faré una esment de les càmeres, que sembla que és el que està 
generant més polèmica. I després, si em queda de temps, potser contesto a la consellera 
d’Esquerra, que ha aprofitat per contestar una cosa i ara no li puc contestar perquè li he de 
contestar per respecte a la persona que ha fet la proposició.  
Aleshores, m’agradaria dir algunes consideracions que em sembla que són importants. Primer, 
els fets delictius a Ciutat Vella del 2022 respecte al 2019, perquè hem passat uns anys en 
pandèmia, han baixat un 21 per cent, unes dades compartides entre Mossos d’Esquadra i 
Guàrdia Urbana. Els delictes contra el patrimoni han baixat un 25 per cent. Les estrebades han 
baixat un 33 per cent. Les entrades amb força a establiment han baixat un 50 per cent.  
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Per tant, tenim tot un reguitzell de delictes que han baixat d’una manera considerable i que, a 
més a més, són aquells que generen més impacte social. I al costat tenim les enquestes a les 
quals també vostè fa referència, en les quals diuen que els veïns i les veïnes de Ciutat Vella 
segueixen pensant que la seguretat o la delinqüència, en tot cas, és una de les preocupacions 
més importants que hi ha. Per tant, els cossos de seguretat i qui tirem endavant polítiques 
públiques hem de treballar amb les dues variables: que hi ha una preocupació objectiva, que és 
allò que es diu percepció, però la percepció és la realitat de cadascú, per tant, és la realitat, i 
després hi ha una realitat amb dades. I d’aquestes dues maneres hem de treballar tots plegats, 
perquè moltes de les polítiques que hem de dur a terme per abaixar encara més els delictes 
segur que no tenen res a veure amb la policia o amb polítiques policials, sinó que tenen a veure 
amb l’enllumenat, amb l’espai públic, etcètera.  
Respecte a les càmeres, també dir-los que en aquest mandat s’ha licitat la renovació de 
càmeres que tenien, que ja eren obsoletes, que el que fan és millorar tot el tema de la 
confidencialitat de les persones que hi apareixen gravades i per això hi ha una comissió a què 
els ajuntaments eleven que es puguin posar càmeres, que és una comissió entre l’Estat i la 
Generalitat, que és qui acaba aprovant que es posin càmeres garantint tota la confidencialitat. 
Per tant, si els cossos de seguretat consideren que s’han de posar més càmeres, nosaltres ho 
analitzarem i ho portarem allà on calgui. Avui per avui, les càmeres no són una eina preventiva. 
Però bé, en tot cas, per això hi ha una tinència de prevenció i seguretat que el que fa és 
analitzar quines són les mesures que es necessiten, i per això estem renovant les càmeres de 
seguretat del districte de Ciutat Vella.  
Augmentar la presència policial en els llocs on hi ha més queixes. Doncs això, efectivament, 
també ho estem fent: pla d’eixos comercials, dispositius de patrullatge...  
 
La presidenta li comunica que se li ha acabat el temps. 
 
El regidor 
Acabo la frase. Tots els punts que vostè ens ha dit, doncs, efectivament els estem fent i hi ha 
aquest dubte sobre les càmeres, però evidentment, per responsabilitat també hi votem a favor.  
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
Gràcies. Primer de tot agrair el vot favorable. La veritat és que les càmeres vostè diu que no són 
eines de prevenció. Jo crec que sí. Sobretot no de prevenció cap als ciutadans, sinó per evitar 
que hi hagin furts i que hi hagin situacions greus. De fet, a moltes de les ciutats europees de les 
que vostè pot conèixer. De fet, avui, si no recordo malament, l’alcalde de Londres s’ha reunit 
amb l’alcaldessa a Barcelona i tota la ciutat de Londres està vigilada amb càmeres, amb la qual 
cosa, a vegades està molt bé tenir aquesta sororitat entre regidors i entre alcaldes d’altres 
ciutats, però crec que és important.  
La veritat és que quan vostè diu que han disminuït els delictes és veritat, i jo això a la proposta 
l’hi he posat, que el nombre de delictes havia disminuït. Però això no vol dir que la percepció 
ciutadana hagi canviat, ni molt menys. Si les persones grans se senten insegures, a l’anar a fer 
la compra, si els petits sortint de l’escola no volen jugar en un parc infantil per tota la situació 
que s’està vivint, si una entitat no utilitza l’espai públic per jugar, tenim un problema. I és un 
problema de tots, no només de vostès o no només de l’oposició o de les entitats i veïns, sinó 
que és un problema de tots. I crec que aquí és lluitar tots a una i crec que avui ho hem 
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demostrat. Això és últimament una miqueta complicat en aquest consistori, però crec que són 
mesures que poden sumar i, com li he dit abans, són quatre propostes que han d’anar unides a 
un pla d’il·luminació, a un pla de comerç i a un pla d’atenció social que, moltes vegades, per 
desconeixement de molts dels serveis, estigmatitzem o no treballem en pro de l’ajuda 
d’aquestes persones que, per desgràcia, es troben en una situació una miqueta complicada i 
hem de ser capaços de treballar i acompanyar perquè no podem deixar ningú enrere. 
 
La presidenta informa que la proposició s’aprova per unanimitat.  
 
3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè: 
• ateses les diverses queixes reiterades dels veïns i veïnes de la plaça Vila de Madrid i 

entorns; 
• atès que a la plaça Vila de Madrid i entorns trobem deficiències en els serveis 

municipals que actuen a la zona; 
• atès que trobem necessari un diàleg i una posada en comú de la problemàtica i 

possibles solucions, per part de tots els actors de la plaça i entorns; 
• atès que l’Ajuntament de Barcelona disposa d’una ordenança de civisme que en 

aquest indret és veu infringida en múltiples situacions, 
el Govern de Districte reforci les actuacions de manera integral de tots els serveis 
municipals següents: 

1. Guàrdia Urbana, per tal de dur a terme tasques de seguretat i prevenció amb la 
delinqüència, la gestió de l’espai públic i el compliment exhaustiu de l’ordenança de 
mobilitat i seguretat viària. 

2. Servei de neteja, tant els ordinaris, acabant de reorganitzar les disfuncions, com els 
extraordinaris, en neteja de pintades i recollida de xeringues. 

3. Servei d’atenció social al sensellarisme a l’espai públic (SASSEP). 
4. L’ICUB, per tal de mantenir i obrir-se a la plaça la necròpolis romana. 
5. Servei de llicències, per tal de garantir el compliment de les ordenances. 

I perquè el Govern de Districte es comprometi a convocar reunions amb veïns, veïnes, 
comerciants i entitats per posar en comú la problemàtica i per donar resposta i alternativa 
a la qüestió, que s’incorporin a aquestes reunions els equips tècnics necessaris per valorar 
i portar endavant les alternatives i es mantingui informats els grups de l’oposició 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya.  
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta. Ciutat Vella viu un moment de degradació absoluta. Les iniciatives 
portades per les meves companyes així ho testifiquen: excés de consum a la via pública, 
inseguretat... I ara som nosaltres els que venim amb una proposta on seguim mostrant aquesta 
decadència campal en molts indrets del districte. Però volem posar especialment el focus en un, 
la plaça Vila de Madrid. Difícilment aconseguirem dignificar res si no comencem per enlloc. I és 
per això, i degut a les queixes veïnals i manifestes en les darreres audiències públiques, consells 
de barri i taules de seguretat i prevenció exposades pels veïns i veïnes de la plaça Vila de 
Madrid i entorns que ens veiem amb la responsabilitat de demanar que el Govern municipal 
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executi i reforci les actuacions de manera integral dels diferents serveis municipals necessaris 
per a una bona gestió de l’espai públic.  
És molt necessari la presència de Guàrdia Urbana en un entorn on hi ha reiterades faltes de 
compliment, tant en la seguretat viària com en l’ordenança de civisme, la càrrega i descàrrega 
no permesa, la circulació en contra direcció, la velocitat dels vehicles de mobilitat personal, la 
manca de respecte a les bicicletes davant el vianant, amb un parc infantil al mig, l’augment 
dels delictes contra el patrimoni protegit, com és el cas de les pintades indiscriminades a la 
necròpolis romana, els furts, el consum a la via pública de tot tipus de substàncies...  
És molt necessari també un bon desplegament i reorganització del servei Cuidem Barcelona. La 
plaça majoritàriament està bruta, hi ha problemes amb la recollida de la brossa, el parc i la 
necròpolis presenten símptomes evidents de vandalisme en tota forma d’expressió, des de 
pixums a pintades, el consum de drogues inhalades o injectades deixen un seguit de restes de 
consum que s’ha d’abordar amb generositat, ja que disposem d’un parc infantil, com ja hem dit 
abans, al mig de la plaça.  
També hem de posar més recursos al servei d’atenció social al sensellarisme a l’espai públic 
perquè en pugui fer una bona intervenció amb la quantitat de pernoctes que es generen a la 
zona enjardinada i la necròpolis, que utilitzen tot l’espai públic i el deixen impracticable per ser 
compartit.  
I, finalment, l’ICUB ha de ser més present en la implicació de la plaça, en tant que és qui 
gestiona la necròpolis, sent capaç de generar molta més activitat en sinergia amb altres espais 
culturals com l’Ateneu Barcelonès o grans empreses com Decathlon, l’hotel Duc i entitats 
veïnals per organitzar activitats que permetin una millora de la utilització de l’espai públic per a 
tots els veïns i barcelonins que passegen per la plaça. 
I, finalment, trobem imprescindible que l’equip de llicències del districte inspeccioni i sancioni 
totes aquelles activitats que estan fora del marc normatiu vigent, amb unes clares directrius i 
un pla de treball exhaustiu en aquest indret.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
La Sra. Alba Segura Gomila 
Gràcies, presidenta. Bé, la proposta que porta avui el Grup Municipal de Junts per Catalunya 
creiem que té un rerefons que compartim i que inclús podríem..., això, no?, compartir. El 
districte de Ciutat Vella, en tota la seva totalitat, té diversos problemes que són d’abordatge 
integral, social, sanitari, econòmic, preventiu i de seguretat, entre altres tipus d’abordatge.  
Ens trobem que en aquesta proposta s’inclouen tots els abordatges que considerem necessaris 
per millorar i revertir la situació de deixadesa i de mala gestió del districte, però considerem 
que sí que és veritat que el fet de centrar-ho a la plaça Vila de Madrid no és una realitat. Al 
final, el problema de la Vila de Madrid està a qualsevol altre espai del districte i, per tant, 
creiem que quedar-nos només a una zona tan concentrada potser no és del tot encertat.  
Tot i així, com he dit abans, considerem que l’enfocament integral de la proposició als diferents 
nivells pot ser positiva per tal de revertir aquesta situació i, per tant, tot i considerar que hauria 
d’estar enfocada a nivell territori, en la seva totalitat, a algun lloc haurem de començar i per 
tant, hi votarem a favor. 
Ciutat Vella és un territori amb una situació de vulnerabilitat i problemes socials que cal mirar 
de revertir. Per això creiem que és necessària la col·laboració de tots els actors possibles. 
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També dir que una de les coses que necessita el nostre territori a la seva totalitat, i no 
únicament a la plaça mencionada, és una mirada de futur. Creiem que és necessari abordar les 
problemàtiques diàries del districte, però també, si volem arribar a millorar la situació de tots 
els veïns i veïnes de Ciutat Vella, necessitem anar més enllà i, per tant, aconseguir un pla a llarg 
termini que ens permeti treballar les problemàtiques diàries, com és el cas de la Vila de Madrid 
o altres o altres espais i altres tipus de problemàtiques, però també alternatives de llarga 
durada. Volem construir, pensar i elaborar la Ciutat Vella del futur i ho volem fer amb els veïns i 
les veïnes dels nostres barris i per això considero que les reunions que es duguin a terme amb 
aquests veïns de la zona no només han de tractar les problemàtiques actuals, sinó que també 
han de plantejar una Vila a Madrid del futur. Ens trobem que és un espai meravellós al bell mig 
de Ciutat Vella, un espai amb unes oportunitats increïbles on podem trobar cultura com una via 
sepulcral romana o l’Ateneu Barcelonès, restauració o comerç de proximitat com la Casa Fèlix i, 
per tant, com a Administració hem d’aconseguir treure tot el suc possible d’un espai del qual 
els infants, famílies, veïns i veïnes podrien gaudir, si no fos per les condicions de deixadesa en 
les quals es troba aquesta plaça.  
Hem d’aconseguir a Ciutat Vella, un espai molt massificat, espais jugables, saludables, veïnals, 
culturals i hem de recuperar el barri per als veïns i veïnes, en aquest cas el barri del Gòtic. Hi 
votarem a favor, com ja he dit abans, tenint en compte que hem de treballar per trobar una 
Ciutat Vella en un conjunt de futur en la seva totalitat i no anar segregant espais un per un. 
Però ja dic que el rerefons ens sembla bé.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
El Sr. Tahir Rafi Khanun 
Gràcies, presidenta. Como bien sabemos, desde hace meses los vecinos y comerciantes de la 
plaza Vila de Madrid han denunciado en reiteradas ocasiones la falta de implicación del 
Gobierno municipal en esta plaza y los servicios municipales. Han venido a audiencias públicas, 
mesas de prevención y de seguridad, consell de barri y otras tantas reuniones para buscar 
solución.  
A día de hoy, los conflictos en este espacio público han crecido. Por eso, consideramos 
oportuna la propuesta de hoy, que no es presenta nuestra compañera Chacón, del Grupo 
Municipal de Junts per Catalunya. 
La situación la conocemos desde hace muchos meses, y no entendemos cómo ha ido actuando 
el Gobierno municipal. Por eso nos gustaría saber qué han hecho y si realmente lo que se 
propone aquí se hará o no. Les preguntamos: ¿lo harán?  
Bien, para acabar, y dado que los grupos que nos han precedido ya lo han explicado todo, solo 
nos gustaría hacer una reflexión en voz alta, que pueden compartirla o no. ¿Se han dado 
cuenta de que hoy es la tercera propuesta relacionada con la gestión de espacios públicos? ¿Se 
han dado cuenta de que si traemos la oposición este tipo de propuestas es porque la 
percepción que se tiene de este Gobierno municipal de no actuar es real? ¿Se dan cuenta de 
que a veces la realidad de los vecinos no es su realidad? Reflexionen en qué están haciendo 
para solucionar la vida de los vecinos de Ciutat Vella. Votaremos a favor. Gracias.  
 
La presidenta dona la resposta al Govern. 
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La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Gràcies. Per començar, m’agradaria agrair l’acceptació de la transacció i vagi per endavant que 
acceptarem la proposició. De fet, durant les últimes setmanes una part dels veïns dels entorns 
de la plaça Vila de Madrid ens han sol·licitat una reunió de la qual ja tenen data proposada, la 
primera quinzena de novembre. I és conegut, com alguns partits han comentat, que en diverses 
taules de seguretat, alguns consells de barri i en altres espais, des del Govern hem establert 
diàleg amb les veïnes de la plaça i amb alguns comerços i establiments. 
I de fet ja s’han dut a terme i ja es duen a terme moltes de les peticions concretes que fa la 
consellera. Tot i així, ens comprometem, com dèiem a la proposició, a reforçar i impulsar 
aquestes accions i un estudi més en profunditat des de l’àmbit de cultura i des d’altres àmbits, 
per veure com aquella plaça pot tenir una major visibilitat i més obertura cap al barri.  
Concretament, per donar alguns detalls, com ja es va explicar en una de les taules de seguretat, 
de fet, del Gòtic, el SASSEP fa un treball intens i continu a la zona per mirar d’establir 
vinculacions amb la resta de serveis amb les diferents persones que hi fan estada. I, de fet, en 
diversos casos se’ns reporta que s’ha aconseguit vincular les persones a l’accés d’allotjaments 
temporals d’emergència i algun centre de primera acollida, fet que pensem que és molt positiu 
i que parla de la molt bona feina que fan els equips de carrer. I aquesta feina és contínua i 
constant perquè la ciutat està viva i per tant evidentment tot el canvi de dinàmica s’ha d’anar 
seguint per poder treballar-ho. 
En aquest sentit també tenen una presència específica els tècnics d’intervenció a l’espai públic 
del nostre Pla de veïnatge de districte, que fan diversos rols. Un d’ells també és el de coordinar-
se amb els equips de SASSEP, de sensellarisme, i un altre també ha sigut, doncs, anar fent 
contactes amb els comerços i establiments de la zona per rebre la seva valoració i algunes 
propostes de millora. 
I això ho han fet durant tot aquest últim any. Pel que respecta al treball específic de Guàrdia 
Urbana, s’han fet més de 200 intervencions en aquell espai. Algunes tenen a veure més amb 
qüestions de convivència, algunes més amb qüestions de seguretat ciutadana. I també hi ha 
una intervenció específica de l’equip de policia de barri, que també té interlocució amb veïns i 
amb comerços i establiments de la zona. I pel que fa a neteja, durant el reforç de l’últim 
trimestre del 2021 vam fer aquesta primera tongada d’espais prioritaris d’intervenció, on es va 
fer una neteja específica de grafits, de pintades on es van reposar, fer petites millores de 
mobiliari... Em quedo sense temps. El resum és que hem fet intervencions, que les reforçarem i 
que entomem la proposició. 
 
La presidenta torna la paraula al grup proponent.  
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Doncs, agrair els vots favorables de tots els grups. Sembla que avui l’oposició fem ple en les 
propostes d’acord. Explicar a la consellera Segura que té tota la raó: tenim el districte tan 
deixat que és com quan tens el pis desendreçat i brut, que per alguna habitació has de 
començar. I aquí permeteu-me que enllaci per respondre la consellera de Barcelona en Comú. 
Doncs sí, vau fer una neteja un dia intensiva i després no hi ha hagut un manteniment, perquè 
realment està molt deixat. Llavors això ha de ser com una taca d’oli: comencem per la plaça i 
s’ha d’estendre a tot el districte.  
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I ho hem fet així perquè hem fet demandes generalitzades que no s’han complert i, d’aquesta 
manera, ja que soc monoconsellera, també em serà molt més fàcil fer tot el seguiment que es 
compleixi aquesta demanda.  
 
La presidenta comunica que la proposició s’aprova per unanimitat. 
 
b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 
 
c) Precs 
 
4. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè:  

• atès el procés de compra de baixos comercials iniciat per l’equip de govern durant 
l’any 2021;  

• atès que el programa Baixos de Protecció Oficial a Ciutat Vella està en la seva tercera 
edició; 

• atès que molts dels baixos propietat de l’Ajuntament porten anys tancats, 
el Govern de Districte faci un informe indicant les empreses que s´han beneficiat del 
programa, el temps que han ocupat els baixos, el temps que han estat buits, i els problemes 
tècnics de tots el baixos del programa a Ciutat Vella, i a partir dels resultats elabori un 
informe de millora del programa. 
 
La presidenta dona pas als precs i cedeix la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana 
de Catalunya. 
 
La Sra. Laura de la Cruz Termes 
Gràcies, presidenta. Bé, és una cosa que ja anem parlant sovint. Aquest prec ve perquè invertim 
molt en els programes de baixos de protecció oficial. Creiem que és útil. Creiem que aixecar 
persianes al districte és molt útil, però potser no està funcionant com hauria. Molts dels locals 
porten anys tancats i moltes empreses adjudicatàries esperen molt per entrar al local. Tant, 
que algunes s’arruïnen. I afegim els problemes tècnics que tenen els locals, que no deixen que 
l’activitat econòmica es porti amb normalitat.  
El que volem amb aquest prec és que es faci un informe que sigui públic per a tots i que aquest 
informe després prengui les mesures necessàries per millorar el servei, que creiem, com hem 
mencionat ‒i a més a més en el pressupost que vam acordar es va fer una partida especial per 
als baixos de protecció oficial‒, que és necessari. Gràcies.  
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. David Pequeño Gutiérrez 
Gracias, presidenta. Bueno, en primer lugar, comunicar que aceptamos el prec, evidentemente. 
Y reafirmar como gobierno del distrito nuestra apuesta por los bajos de protección oficial como 
herramienta para profundizar en la diversificación económica de nuestros vecinos y dinamizar 
nuestras calles y plazas.  
Desde el inicio del programa, se ha venido informando en cada plenari de los proyectos 
seleccionados, de su puesta en marcha, las diferentes incidencias y quizás se ha dado un poco 
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más de información detallada en los últimos años, a través del Consell de Dinamización 
Económica, de los informes que presentábamos. El Programa de bajos de protección oficial es 
una iniciativa pionera que ha ido ajustando criterios, protocolos de funcionamiento y las 
propias convocatorias públicas en cada una de estas convocatorias. Fruto, además, de la 
compra de los locales realizada el año 2021, se acaba de lanzar el programa Amunt persianes, 
de ámbito ciudad, que toma como referencia nuestro programa de Ciutat Vella. Lo ajusta a una 
realidad diversa de la ciudad, pero nos permitirá también en Ciutat Vella disfrutar de nuevos 
locales que estén puestos a disposición de iniciativas socioeconómicas y culturales que 
fomenten la diversidad de la diversidad económica.  
Tal y como se informó en el último de dinamización económica, ya estamos trabajando en un 
informe cualitativo y cuantitativo del funcionamiento de los VPOs para analizar la política 
pública y para analizar también el impacto socioeconómico que ha tenido esta inversión de 
dinero público y de tiempo a la hora de poner en práctica estas políticas públicas. 
Y, evidentemente, este compromiso es incorporarlo como anexo en el próximo informe de 
regiduría.  
 
La Sra. Laura de la Cruz Termes 
Perfecte. Agraeixo la informació. Dir com a exemple que els programes de baixos de protecció 
oficial eren un programa que ja funcionava a l’època Trias, tan pioner com això. El local de 
manters té adjudicat el local des de fa un any i mig i no funciona. No fa oferta pública perquè 
tenen una avaria des de llavors. La llibreria Sant Jordi està venint a Robadors des de fa tres 
anys. Escolti’m, totes les justificacions, però que alguna cosa està fallant és evident. Gràcies.  
 
La presidenta torna a donar la paraula al Govern. 
 
El Sr. David Pequeño Gutiérrez 
Todas estas incidencias que ya hemos ido comentando en diferentes ocasiones ‒podríamos 
perder tiempo aquí explicando por qué‒ ya las hemos comentado, pero lo que sí que está claro 
es que seguiremos dando oportunidades a aquellas persones que apostan por nuestro distrito 
para llevar a cabo proyectos que cambian el modelo económico. En ese sentido seguiremos 
trabajando e informaremos del impacto que estamos teniendo gracias a este programa. 
 
5. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC perquè; 
• atès que les obres de Via Laietana i les de la reforma La Rambla són de gran magnitud i 

poden generar complicacions d’accessibilitat al Districte; 
• atès que estem vivint una crisi econòmica que afecta els comerciants del nostre 

Districte; 
• atès que s’apropa la campanya de Nadal 2022 i que aquesta genera un gran impacte 

als comerciants dels nostres barris; 
• atès que hem de seguir treballant per ajudar i potenciar el comerç de proximitat, 

el Govern de Districte, a partir de la campanya informativa sobre la mobilitat ja existent 
sobre les dues reformes i en el marc de la campanya de Nadal 2022, intensifiqui i potenciï la 
promoció de tota la informació necessària per tal que tothom qui vulgui accedir als nostres 
barris pugui fer-ho de manera clara i així ajudar els comerciants del districte.  
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La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
El Sr. Jordi Callejo Moya 
Gràcies, presidenta. El darrer Nadal, 221.000 persones van transitar pel Festival de Nadal que 
s’organitza a la plaça Catalunya. Habitualment, unes 5.000 i 6.000 persones transiten pel 
Mercat de Santa Llúcia cada any, cosa que es tradueix en centenars de milers de persones 
desplaçades al centre procedents d’altres barris, amb afany de voler gaudir de les festes i de les 
seves compres. Per exemple, l’any passat va ser un caos al Portal de l’Àngel, amb les obres de 
canalització i amb les obres de manteniment del paviment. El centre es va convertir en un 
autèntic laberint on els vianants acabaven atrapats entre la marabunta de gent, fent 
impossible gaudir d’un passeig agradable i presos de la frustració, movien les tanques per 
acabar passant per les rases, amb el perill que això comporta.  
Aquest any cal potenciar i promocionar més que mai una campanya informativa dels talls de la 
Rambla i de la Via Laietana i buscar tots els canals de comunicació disponibles per tal de poder 
informar de manera clara i senzilla. Aquest any no ho podem viure de nou. Hem de vetllar pel 
comerç de proximitat del nostre districte després dels anys tan durs que han passat. Hem de 
posar tota la informació per la nostra part i fer una correcta comunicació per tal que tothom hi 
pugui accedir i tingui clar un retrat de per on preveiem que es pugui accedir a les diferents 
zones de major afluència, tenint en compte les sortides de metro i les parades d’autobusos i els 
carrers tallats i d’aquesta manera, en tal cas, redirigir-los per evitar aglomeracions i embussos 
innecessaris. 
Informem de les zones d’aparcament disponibles per tal d’evitar congestions de trànsit. Fem el 
necessari per tal que les obres de la Rambla i la Via Laietana no tinguin impacte i vagin en 
detriment de la facturació del comerç de proximitat del nostre districte. Els hi va poder 
sobreviure davant el repte que tenim amb la situació actual. Gràcies.  
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La Sra. M. José Arteaga Muñoz 
Bé, bona nit, presidenta. Primer, des del Grup Municipal Socialista vull enviar en nom del grup 
un petó molt gran a la família del César Pozo. I sí, acceptarem el prec perquè és el que estem 
fent treballant precisament per això. Amb el títol de «El comerç obert per obres», l’Ajuntament 
de Barcelona ha instal·lat diferents torretes als punts afectats per les obres de la ciutat. 
L’objectiu és informar la ciutadania que les botigues situades en zones d’obres es mantenen 
obertes i també donar suport al teixit comercial afectat per aquesta situació.  
En el cas de les obres de Via Laietana, la campanya ha anat acompanyada també de cartells 
informatius de botiga que s’han repartit per la zona afectada. Els punts d’ubicació de les 
torretes són els següents: a l’Eixample, 8; 2 a Pi i Margall; un a la Rambla Drassanes, 3 a Via 
Laietana, plaça Urquinaona, catedral, avinguda Joan de Borbó, 3 a Diagonal i ara mateix, des 
de la Direcció de Comunicació del Districte de Ciutat Vella, s’ha creat un canal de Telegram per 
al sector comercial, sobretot per informar d’aquelles accions que s’estan realitzant al districte 
vinculades amb comerç i avisos de possibles afectacions. 
La Direcció de Comerç i Restauració i Consum participa en aquest grup de Telegram aportant 
informació sobre el comerç en general i més específicament informació que pot afectar les 
obres. Actualment hi han 258 subscriptors. Des de la Direcció de Comerç, Restauració i Consum 
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comparteixen la informació que generen, que pot ser d’interès per als comerciants del districte. 
A la vegada, la Direcció de Comerç està al dia de tots els avisos que envia el districte als seus 
subscriptors. Prèviament a la publicació de la informació de Telegram, hi havia un canal de 
proves que la direcció hi estava present per tal de veure el contingut. Aquesta prova pilot es va 
tancar amb resultats satisfactoris i va ser substituïda pel canal de Telegram.  
Com veieu, la campanya va dirigida a tota la ciutat perquè puguin baixar al centre sense 
problemes. Gràcies. 
 
El Sr. Jordi Callejo Moya 
Creiem que és insuficient la campanya informativa, però el que estem demanant és que 
potenciïn la campanya informativa de cara a la campanya de Nadal del 2022. És afegir a 
aquesta informació.  
 
La presidenta comenta que queda apuntat, que anava en una altra direcció però s’ha esgotat 
el temps de resposta del prec.  
 
6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè,  
• atès que al Districte de Ciutat Vella hi ha persones que parlen diferents idiomes i totes 

elles deuen sentir-se interpel·lades per l’Ajuntament de Barcelona; 
• atès que la cartelleria que realitza l’Ajuntament hauria de ser una eina per comunicar i 

transmetre totes les activitats que es fan al districte; 
• atès que a l’activitat de «Juguem a les places» no hi participen tantes persones com 

deuria, 
exigim al Govern Municipal que la cartelleria de «Juguem a les places» es realitzi en diferents 
idiomes perquè tota la ciutadania conegui l’activitat i pugui participar-hi. 
 
Seguidament, la presidenta dona la paraula al Grup de Ciutadans per al següent punt de 
l’ordre del dia. 
 
El Sr. Tahir Rafi Khanun 
Gracias, presidenta. Dada la situación en nuestro distrito y teniendo en cuenta la 
representación de las culturas diversas, vemos algunos carteles informativos de parte del 
Gobierno municipal y que pueden ser beneficiosos a todos los ciudadanos. Estos carteles se 
hacen nada más en castellano o en catalán y en algunes ocasiones nada más en catalán. Estos 
carteles son herramientas con las que podemos comunicar con nuestros vecinos y vecinas para 
transmitir todas las actividades que se realizan en nuestro distrito.  
Vemos que las últimas actividades de verano «Juguem a les places» ha sido solo en catalán. Es 
por eso que quizás no han podido participar muchas familias porque no les llegó el mensaje. 
Exigimos al Gobierno municipal que la cartelería de «Juguem a les places» se realice en 
diferentes idiomas, para que toda la ciudadanía conozca la actividad y pueda participar y 
disfrutar de las actividades. Gracias. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Andrés Pérez Conte 
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Bé, sí, encara que no… No estoy en absoluto de acuerdo con tu diagnóstico de que no ha 
permitido que los niños vayan, porque no se ajusta la realidad y si hubieras ido a alguna de 
estas entidades lo hubieras visto por ti mismo. En todo caso, votaremos a favor porque no 
estamos en contra de poder buscar la manera para hacer eso realidad y todo lo contrario, ¿no?  
Pero bueno, sí que querría también explicar un poco el proyecto. Aquest programa, que el vam 
iniciar en el context de pandèmia, en què molts infants es van haver de tancar a casa, no tenien 
la possibilitat de gaudir d’espais oberts amb espais petits, vam veure que a l’estiu, i també dins 
del marc del Pla de joc, era un moment important per assegurar unes activitats als espais 
públics més enllà dels casals que ja es produeixen durant el juliol. Vam obrir aquest programa, 
que ara ja en portem la tercera sessió. Cada any anem avançant, tant amb la diversificació i 
diversificació d’espais com també la millora de la cartelleria. De fet, aquest any n’han gaudit 
2.300 infants i 1.780 pares i mares en més de 40 sessions que s’han produït als quatre barris. 
Aquest any també hem après dels espais que potser eren més interessants tractar. També dins 
de la mesura de govern del Pou de la Figuera també hem tingut encara més activitat allà, amb 
Tata Inti, a la plaça Comercial, amb Tata Inti, la Repla també a càrrec de Tata Inti, i aquest any 
hem passat, a part de Folch i Torres, que és un espai que funciona de meravella, hem 
augmentat a la Rambla del Raval, que també ha funcionat molt bé, amb la Tomatera, i el Gòtic 
amb la Mercè i Sant Miquel, augmentant aquí a la Mercè un espai en què, a més, les famílies 
poden gaudir d’espais per asseure’s de forma gratuïta. I bé, la nostra valoració és 
completament positiva i també de les famílies que així ens ho han portat, però gràcies també 
per la proposta. 
 
La presidenta torna a donar la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
El Sr. Tahir Rafi Khanun 
Yo creo que el tono lo podemos mejorar, porque para poder llegar el mensaje bien, no. 
Primero: ¿acepta o no acepta el prec? No lo he entendido. Acceptat, no? Pregunto, pregunto. 
Vale, gracias. Nada, pues esperamos que sea de verdad. Y la próxima vez, pues no sé, la 
cantidad que usted me dice, ¿entonces cuántas personas eran de cultura diversa? Porque todas 
las actividades donde hemos ido vemos muy poca participación. Preguntando a las familias 
también nos llega esto, que no lo sabían, algunas de las familias, así que está muy bien que 
participen, es lo que realmente queremos nosotros también, que participe toda la ciudadanía, 
todos los vecinos nuestros que viven aquí, sean de donde sean, que participen y disfruten de 
estas actividades. Y esperemos que la próxima será en diversos idiomas también. Gracias.  
 
La presidenta comunica que el prec s’ha acceptat. 
 
7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Ciutadans perquè: 
• atès que el comerç de Ciutat Vella ha patit molt durant la pandèmia i a dia d’avui 

segueix patint les conseqüències d’aquesta crisi econòmica i social. 
• atès que cada any l’Ajuntament de Barcelona realitza accions de comerç per la 

campanya de Nadal, però la gran majoria sense comptar amb el comerç del districte, 
instem el Govern Municipal que, junt amb els eixos i comerciants del districte, creïn mesures 
i accions específiques per a la campanya de Nadal amb l’objectiu de promocionar i enfortir el 
comerç de proximitat. 
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La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
Bé, gràcies presidenta. La situació amb els comerços l’hem explicat amb l’informe del regidor, 
però crec que hem d’instar que aquest Govern municipal, juntament amb els eixos i els 
comerciants del districte, es creïn mesures específiques i concretes per a la campanya de Nadal 
amb l’objectiu de promocionar, enfortir el comerç de proximitat de Ciutat Vella. 
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. David Pequeño Gutiérrez 
Gracias, presidenta. Aceptamos el prec, ya que desde hace años se trabaja coordinadamente 
con los ejes de relaciones comerciales para reforzar el comercio de proximidad y revertir en la 
medida de lo posible el proceso de turistificación promovido durante tantos años por otros 
gobiernos y que ha dañado tanto al comercio local, y evidentemente ha reducido la diversidad 
comercial en nuestras calles. En este sentido, las acciones reclamadas por las propias 
asociaciones para revertir estos efectos y fomentar la compra de proximidad han ido variado a 
lo largo de los años y en respuestas a sus demandas, se han desarrollado campañas de 
comunicación, campañas de promoción de compras de proximidad, el impulso al consumo a 
través de bonos consum i bonos culturales, ayudas directas a autónomos, formación 
especializada in situ a través del Comerç a punt, acompañamiento desde el Punto de 
Asesoramiento de Actividad Económica, las rutas de comercios emblemáticos que se han 
puesto en marcha en nuestro distrito, el fomento del Comerç al carrer, bueno, un gran número 
de iniciativas que además vamos informando tanto a través del informe de regiduría como en 
los informes del Consell de Dinamització Econòmica.  
En concreto, para esta campaña de Nadal, recordar que la campaña de luces de Navidad 
continua subvencionada al 75 por ciento por tercer año consecutivo, que el programa de Sons 
de Nadal, que tuvo muy buena aceptación por parte de las asociaciones comerciales, se ha 
ampliado con Sons de Tardor para ampliar el impacto en diferentes ubicaciones de nuestro 
distrito, que se hace la campaña de merchandising ajustándola, además, a las peticiones 
realizadas por las asociaciones y ejes comerciales y que continuaremos apostando por reforzar 
el comercio de proximidad y el trabajo con las asociaciones para mejorar la oferta a nuestros 
vecinos y vecinas y combatir los procesos de monocultivo.  
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
Gràcies, presidenta. Bé… Hoy me ha explicado muchas de las propuestas del Plan de 
dinamización económica. Yo no sé las he pedido porque además leer el plan y los documentos 
que nos hacen llegar... La verdad es que de momento sé leer, a veces me cuesta un poquito 
entender y comprender. Pero leer sí que sé. Yo la verdad es que estoy contenta con que se 
apruebe este ruego, pero les seguiré pidiendo el seguimiento más adelante después de 
Navidades, por si eso ha pasado o no ha pasado, porque constantemente los comercios nos 
explican y nos argumentan que el Gobierno municipal hace muchas campañas a nivel ciudad, 
pero cuando las quieren aterrizar en el distrito las hacen sin contar con ellos.  
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A mí esto me parece un hecho bastante grave y bastante contradictorio con lo que usted me ha 
comentado hoy.  
Yo le voy a aceptar las buenas palabras y creo que me explique el Sons de Nadal... Yo pude 
disfrutar el año pasado de las actividades, que le he de reconocer que me gustaron. Que me 
hable de luces de Navidades…, esto es mejorar el entorno del comercio, pero no tiene por qué 
ayudar al comerciante a que tenga más ventas, a que pueda exponer se en la calle, a que se 
haga comercio en la calle, que es muchas veces lo que piden y ustedes en muchas de las calles 
se han negado a que puedan hacer comercio en la calle, como le he presentado en varias 
ocasiones. Pero dado esto, que sepa que en el pleno de marzo le pediré el feedback sobre 
cuáles han sido aceptadas y promovidas por el comercio y cuáles ustedes han aplicado sin 
contar con ellos.  
 
El Sr. David Pequeño Gutiérrez 
Bueno, simplemente me sorprende muchísimo de lo que ha comentado sobre la denegación de 
actividades de comerç al carrer cuando tenemos una mesura de govern que, además, es como 
muy generosa, permitiendo la realización de hasta doce actividades anuales a las entidades 
que quieren desarrollar actividades de comercial al carrer.  
 
La Sra. Julia Barea Sánchez 
Solo decirle que, como le dije en la petición, en Sant Pere Més Alt varios de los comercios han 
pedido que se hiciera este comercio de la calle y ustedes ni siquiera les han escuchado ni 
propuestas. 
 
La presidenta confirma que s’ha acceptat el prec. 
 
Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè: 

 • atès que en tot el districte han augmentat les miccions i deposicions de persones a 
l’espai públic. 

 • atès que la senyalística, el coneixement i les campanyes de banys públics són 
insuficients, 

el districte de Ciutat Vella realitzi millores en la campanya «Ja toca pixar on toca!»: ampliïn 
la informació de tots aquells edificis públics on hi ha servei de WC, incloent en el mapatge de 
banys públics les cabines WC portàtils que s’instal·len per les festes; adaptin i ampliïn els 
horaris en els diversos espais higiènics que tenim en ús, i senyalitzin amb més visibilitat els 
WC públics ja existents. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya perquè exposi el prec. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta. Des de Junts per Catalunya trobem que la campanya «Ja toca pitjar on 
toca» és una campanya imperceptible, inapreciable i insignificant per la magnitud de la 
problemàtica que patim quant a pixums i excrements a la via pública.  
Demanem, per tant, que s’ampliï la campanya en comunicació mitjançant cartelleria i díptics 
on s’informi de tots aquells edificis públics amb servei de bany, on s’informi de la ubicació de les 
cabines autorentables, així com tenir actualitzada la web on et redirigeix el codi QR als banys 
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portàtils que s’instal·len provisionalment a les diverses festes o esdeveniments. Que tots els 
banys públics adaptin i en casos s’ampliï l’horari, com per exemple el cas dels banys públics de 
la plaça dels Àngels, on el seu horari d’obertura és les dotze del migdia, quan hi tenim cinc 
escoles en un radi inferior de cent metres.  
Els infants, pares i avis que porten la canalla a l’escola no tenen dret a ús dels banys públics, o 
només els tenim per a aquella gent que ve i fomenta el botellot i l’oci nocturn? Correcte que 
hem de tenir el servei per no trobar riuades de pixums i vòmits que igualment tenim, però el 
servei públic és per a tota la ciutadania.  
Per concloure, també cal canviar la gràfica de la senyalètica. Passa desapercebuda, en uns 
colors blancs i grocs molt..., bé, quasi invisibles. No criden l’atenció i un missatge que realment 
passa inadvertit.  
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
Hola, bona nit. En primer lloc, gràcies per la pregunta, ja que per nosaltres suposa un feedback 
positiu. Vol dir que els gots s’han fet servir i que la campanya s’ha visualitzat i que encara 
tenim recorregut per millorar aquest tipus de campanya.  
Responent a les preguntes, quina informació està disposada al QR? El QR envia directament a 
la pàgina web del districte on estan els 34 lavabos fixos que tenim a Ciutat Vella, mapejats i 
llistats. La campanya s’ha presentat de forma estable, per tant, no surten els lavabos 
temporals. De tota forma, ja estem parlant amb algunes organitzacions de festes majors de 
cara a poder fer algunes propostes específiques per afegir els lavabos temporals i els puntuals 
de les festes majors.  
Però veient que s’ha fet ús dels gots, seguirem treballant amb aquest tipus de campanya per 
millorar-ho, per afegir també els que són temporals i els de les festes majors. En el tema de la 
senyalització intentarem treballar perquè es vegin molt més els lavabos públics dels edificis que 
tenim. I en el tema dels horaris, nosaltres com a govern intentem que estiguin oberts el màxim 
possible de temps perquè gent els pugui utilitzar. Aprovem el prec.  
 
La presidenta torna a donar la paraula a la ponent del prec, del Grup Municipal de Junts per 
Catalunya.  
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Doncs, moltes gràcies per fer aquesta campanya molt més visible. També li diré, conseller 
Casabella, que una flor no fa estiu. Que jo miri el got, que faci el codi QR no vol dir que hagi 
tingut un èxit i que molts veïns i veïnes ho hagin fet. Jo soc tafanera de mena, faig safareig, 
m’informo i us fiscalitzo. I llavors, doncs, potser soc de les poques. Perquè vostè, pel que veig, 
no s’ha mirat el web perquè no hi han 34 banys públics publicitats. Li recomano que miri el codi 
QR i que vegi què és el que hi ha publicitat.  
 
La presidenta torna a donar la paraula al Govern. 
 
El Sr. Oriol Casabella Troncoso 
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Consellera Chacón, doncs, ho revisaré, ho miraré. Jo crec que aquestes dades són correctes, 
però la campanya crec que és una campanya que és útil i jo crec que és necessària perquè 
tothom sàpiga on ha d’anar a pixar correctament. Gràcies.  
 
9. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat perquè: 
• atès que l’estalvi energètic és molt necessari des d’un punt de vista mediambiental així 

com també per l’economia dels veïns, veïnes, entitats, equipaments i comerciants; 
• atès que Ciutat Vella és un districte on la seva població pateix les rendes més baixes de 

la ciutat; 
• atès que la majoria dels edificis gestionats i propietat de l’Institut Municipal de 

l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona (IMHAB) no són edificis energèticament 
eficients i això genera que els usuaris no puguin beneficiar-se de l’estalvi en les factures 
dels subministraments, 

el Districte de Ciutat Vella insti l’IMHAB a millorar l’eficiència energètica dels seus edificis, 
renovant els sistemes de climatització, il·luminació i la introducció de renovables, i també 
que insti l’IMHAB a realitzar tots els manteniments i millores en les instal·lacions que ja 
estan en funcionament. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta. És evident que fa diversos mesos que el preu del subministrament 
augmenta mes rere mes. Tots recordem que des de fa molt temps, com a mínim des de mitjans 
de l’any passat, cada setmana hem pogut veure com el preu de la llum registrava nous màxims. 
El que no teníem el radar com a possible, com la immensa majoria, era que nou mesos després 
ens trobaríem un augment del preu de tal magnitud del gas, llum, carburants, entre d’altres.  
Junts per Catalunya defensem aquest prec motivats perquè veiem que cada cop més famílies i 
persones que viuen soles tenen problemes per fer front als subministraments, especialment la 
llum. Som conscients que no podem demanar l’actuació sobre privats, però els immobles 
gestionats i propietat municipal haurien de ser els més eficients energèticament pel perfil de les 
persones que són usuàries d’aquests immobles. 
Aquesta crisi energètica, en primer lloc, impacta i impactarà de manera més evident a les 
persones que ja es troben en situació de vulnerabilitat i també provocarà que molts veïns i 
veïnes que fins ara no s’havien vist amb problemes per fer front als seus rebuts del 
subministrament, ara es puguin veure en serioses dificultats per poder afrontar-los. I per fer 
front a aquesta crisi energètica, totes les administracions han de preocupar-se’n i ocupar-se’n i 
cal impulsar mesures per protegir la ciutadania, especialment aquelles més vulnerables. 
I és per això que demanem la implicació urgent del Govern municipal mitjançant aquest prec. I 
és que el Districte de Ciutat Vella insti l’Institut Municipal d’Habitatge i Rehabilitació de 
Barcelona a millorar l’eficiència energètica dels seus edificis, renovant els sistemes de 
climatització, il·luminació i la introducció de renovables, i també que insti l’IMHAB a realitzar 
tots els manteniments i millores en les instal·lacions que ja estan en funcionament.  
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
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El Sr. Santiago Ibarra Oriol 
Doncs, accepto el prec i després escolto la intervenció.  
 
La presidenta dona la paraula a la senyora Verónica López i li recorda que té dos minuts 
d’intervenció. 
 
La Sra. Verónica López 
Vivo en el Raval en una finca de protección oficial gestionada por el Instituto Municipal 
d’Habitatge de Barcelona, concretamente en la Reina Amàlia, número 38, y en representación 
de los vecinos de la misma quiero exponer la situación en la que nos encontramos. Estrenamos 
la finca con mucha ilusión hace solo siete años. Compuesta por pequeños pisos, hechos de 
pladur, todas las viviendas tienen ventanas a un único lado, por lo que la ventilación es 
inexistente. También tenemos instalados un intractor y un extractor carentes de fuerza, lo que 
decía, inexistente. Durante los meses de verano llegamos a superar los 40 grados de 
temperatura haciéndose imposible dormir, respirar, en resumides cuentas, vivir. Y con el 
cambio climático esto va a más.  
Tenemos personas mayores y niños que han tenido problemas debido a las altas temperaturas 
que soportamos. Yo misma me he desmayado en más de una ocasión, por lo que he tenido que 
mudarme a casa de mi madre los meses de verano en los últimos años. Todos los pisos del 
edificio son cien por cien eléctricos, sin preinstalación de aire acondicionados y con prohibición 
expresa del Patronato de instalarlos por nuestra cuenta, bajo amenaza de echarnos a la calle si 
lo hacemos. Sin embargo, sí han dejado instalar en el bajo de la finca  al Ateneu Bibliotecari, 
ocho aparatos de aire acondicionado exteriores que pasan por las paredes de nuestros pisos 
hace solo dos años, lo que es totalmente discriminatorio. ¿Por qué nosotros tenemos que vivir 
ahogado y ellos no cuando convivimos en el mismo edificio? Hemos escrito instancias e incluso 
explicado nuestro caso a la síndica sin éxito. Tenemos derecho a vivir dignamente. Además, 
tenemos en nuestra terraza instaladas unas placas solares que no funcionan y que, según 
palabras textuales de los propios técnicos del Patronato, solo fueron instaladas para cobrar las 
subvenciones y están de adorno.  
Esta es nuestra realidad, señores. El cambio climático amenaza y a este paso yo me voy a 
convertir en un lagarto. Habiendo posibilidades y con los fondos de Europa para eficiencia 
energética, estamos perdiendo una oportunidad de oro si no la aprovechamos bien. Gracias. 
Quería dar las gracias también a Jordi Callejo por ayudarnos y explicarnos cómo podíamos 
participar aquí y a Maria Chacón también por darnos la oportunidad. Merci.  
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Doncs, agrair, com no pot ser d’altra manera, la intervenció i el testimoni de la representant 
veïnal, un testimoni que es repeteix en diferents immobles de l’antic Patronat. Jo crec que hem 
de prendre consciència i aquesta situació ‒que és una casuística molt particular, però n’hi han 
milers com ella‒ pugui ser revertida en la major brevetat possible. I, com no, també agrair 
l’acceptació del prec.  
 
La presidenta dona la paraula al Govern.  
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El Sr. Santiago Ibarra Oriol 
Sí, ja li he dit que li acceptem el prec. De fet, ja hem començat a instar, com diu vostè, l’IMHAB , 
ja hem preguntat quina era la situació d’aquests edificis i quines actuacions tenen previstes per 
millorar l’eficiència energètica. Respecte als edificis que ja estan en ús, els edificis antics, 
diguem-ne, s’estan portant a terme els ITE dels edificis per determinar les actuacions de 
reparació i de millora que tenen previstes. I, a més, també s’estan fent avaluacions de nivell 
d’eficiència energètica per avaluar actuacions que puguin acollir-se a les subvencions 
establertes en el Next Generation, com ha comentat la veïna. 
Sí que li dic que ara mateix estem en fase de recollida de dades, moltes d’aquestes dades i 
d’aquesta situació òbviament l’IMHAB n’és coneixedor. Sí que és veritat que és una actuació 
que es va fer, ho ha dit vostè, fa set anys, quan hi havien altres estàndards. Ara mateix, en les 
obres noves, per descomptat..., m’ha preguntat vostè què estem fent per millorar l’eficiència 
energètica no només dels edificis existents, sinó dels futurs. Òbviament, en els futurs edificis els 
estàndards d’eficiència energètica són més alts i es compliran.  
Jo sí que he de dir que, entenent la dificultat i la gestió de l’IMHAB, diguem que en aquests 
últims anys o des que estem en el Govern, hem canviat molt les dinàmiques de l’IMHAB, però 
segurament no les hem canviat del tot, i hem de millorar molt la relació amb el veïnat, sobretot 
en edificis de lloguer. Però sí que li he de dir que també és un institut que quasi no produïa 
habitatge quan vam arribar i ara està produint un número d’habitatges altíssim i sí que és una 
màquina que està molt forçada i que a vegades no arriba. 
En tot cas, nosaltres, com he dit, estem treballant. Apretarem. En el seu cas, tornarem a 
preguntar, perquè ja ho sabíem. Tornarem a preguntar i a veure què es pot solucionar. Gràcies. 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Sí, simplement demanar que entomeu com a compromís el cas concret d’aquest edifici, ja que 
la veïna ha tingut la delicadesa de venir. I només avisem que en la majoria d’edificis el tema de 
les plaques solars..., o sigui, estan sent ineficaces, no funcionen.  
 
d) Preguntes 
 
e) Seguiment de proposicions 
 
10. Seguiment de la proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal JxCat 
acceptada pel Govern del Districte de Ciutat Vella en el plenari del dia 2 de desembre de 
2021, amb el següent contingut: 
«Atès que és important donar compliment a les iniciatives aprovades en aquest Consell 
Plenari; atès que en el Consell Plenari del districte del mes de desembre del 2021, el Govern 
municipal ens va acceptar la proposició presentada pel Grup Municipal de Junts per 
Catalunya sobre un pla d’ocupació per a persones amb tasca de conserges per als edificis de 
l’IMAHB, que el Districte de Ciutat Vella, en col·laboració amb els departaments pertinents 
com Barcelona Activa, impulsi un pla d’ocupació destinat a la formació i contractació per 
part de l’Institut Municipal d’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona per a persones amb 
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tasca de conserges als edificis de l’Institut Municipal d’Habitatge i Rehabilitació de 
Barcelona.» 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Gràcies, presidenta. En el Consell Plenari celebrat el dia 2 de desembre del 2021 es va aprovar 
per unanimitat que el Districte de Ciutat Vella, en col·laboració amb els departaments 
pertinents com Barcelona Activa, impulsi un pla d’ocupació destinat a la formació i 
contractació per part de l’IMAHB per a persones amb tasques de conserges als edificis de 
l’IMAHB. Des d’aleshores no hem tingut cap tipus de retorn a data del registre d’aquest 
seguiment de proposició.  
És cert que aquest dilluns rebem una graella amb el retorn de totes les iniciatives durant el 
mandat i la màxima explicació és: estat, en execució; situació actual i següents passos, en 
procés. Ens agradaria tenir ampliada la informació sobre aquesta iniciativa.  
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Sí, gràcies. S’ha estat valorant l’encaix de reprendre aquesta figura a través de plans 
d’ocupació, però finalment s’ha descartat per limitacions administratives al tractar-se d’un lloc 
de treball estructural que l’administració no pot cobrir a través de convocatòries anuals 
temporals de plans d’ocupació.  
L’IMAHB, en tot cas, està estudiant la recuperació d’aquesta figura, sobretot prioritzada per a 
promocions específiques destinades a gent gran, o en casos concrets on hi pugui haver 
situacions de conflictivitat, però, d’altra banda, seguint també el sentit de la proposició, sí que 
puc avançar que estem treballant per iniciar el programa Barri d’Oficis, un camí per a 
l’estabilitat laboral, en l’àmbit de la rehabilitació d’habitatges al barri del Raval, en el marc del 
Pla de barris. Esperem poder ho explicar aviat i estem segures que estarem d’acord en que el 
programa donarà resposta a l’esperit de la proposició original, tot i que no sigui exactament 
l’àmbit que se’ns va requerir, amb la qual cosa seguim treballant amb l’IMAHB per trobar 
l’encaix.  
 
La Sra. M. José Chacón i Salvador 
Doncs, em deixa una mica estabornida. Si s’ha descartat, informeu, si us plau, o sigui... I no 
poseu «situació actual i següents passos, en procés». En tot cas, dieu: «Mira, després d’ics hem 
decidit que no i, en tot cas, proposarem el que nosaltres vulguem, que és i». Però clar, poseu 
una graella i em dieu «en procés», descarteu i no informeu, no ho sé, és poc seriós.  
 
La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
Sí, l’hem format en aquest plenari i aquesta informació estarà bolcada en el proper Excel. És 
veritat que no hem arribat a aquesta última actualització i en aquest sentit, disculpes.  
 
La presidenta torna a donar la paraula al Grup Municipal de Junts per Catalunya. 
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La Sra. M. José Chacón i Salvador 
És que és el desembre de l’any passat. O sigui, anem tard.  
 
f) Seguiment de precs 
 
11. Seguiment de prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC acceptat pel 
Govern del Districte de Ciutat Vella en el plenari del dia 2 de desembre de 2021, amb el 
següent contingut: 
«Que el govern de districte dugui a terme un seguit d’accions de neteja a tot el traçat de les 
diferents muralles que hi ha als nostres barris, i que realitzi actuacions periòdiques per a 
vetllar per la preservació de la dignitat dels monuments i dels elements explicatius que en 
formen part.» 
 
La presidenta dona la paraula al Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 
 
El Sr. Jaume Tomillero Cabot 
Hola. Completament d’acord amb la consellera Chacón respecte a la taca d’oli en els espais 
singulars i històrics, referent a la plaça Vila de Madrid. Per això avui els tornem a demanar que 
ens expliquin quines són les actuacions que han dut a terme en aquest temps que ha passat des 
del plenari de desembre de 2021 i els demanem això perquè algunes d’aquestes restes 
històriques es troben en un lamentable estat de conservació, atenció i custòdia.  
Tot el patrimoni del nostre districte està maltractat per l’actitud desconsiderada de visitants i 
vianants. Com ja els vam dir l’última vegada, és necessari prendre mesures proactives per 
intentar evitar l’acumulació de porqueria i de deixalles que llencen els incívics en els espais 
memorables. Ho vau netejar tan sols una vegada i ja està. Això ha de ser una actuació 
continuada. És una vergonya l’actitud vandàlica de qui agredeix el nostre patrimoni. Però 
també és una vergonya que vostès, després de gairebé un any, no hagin fet res al respecte.  
En el quadre de seguiment que ens van enviar fa uns dies, diuen que fa mesos que estan 
treballant amb un protocol de patrimoni, però encara no hem vist cap actuació real. Sobretot 
parlem del Baluard del Migdia i Muralla de Mar. En l’anterior prec podien observar que la 
majoria dels grafits eren reivindicatius ‒senyeres, ikurriñes, bandera no surrender, estelades, 
etcètera. No volem dir amb això que fos vàlid, però ara fa pena veure les parets i la brutícia 
variada escampada per tot el memorial. S’ha d’anar a veure-ho. 
No diu gaire a favor de la nostra estima de Ciutat Vella si no la cuidem com es mereix. Per 
aquest motiu els fem aquest prec. Ja està.  
 
La presidenta dona la paraula al Govern. 
 
El Sr. Joan Julibert Jiménez 
Bé, el passat dia 22 de març es va fer una reunió de coordinació on van haver-hi diferents 
serveis, ICUB, drets animals, neteja, parcs i jardins, etcètera, i es va presentar una proposta 
d’intervenció de manteniment urgent elaborada pel Servei d’Arqueologia, a causa de la 
detecció de diversos factors que repercuteixen directament o indirecta en la conservació de la 
muralla romana de Barcelona. Es preveu dur a terme una labor anual de manteniment del 
monument i del seu entorn immediat per tal de millorar la seva conservació i valor patrimonial. 
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L’indret on es preveu actuar afecta el mateix monument, per la qual cosa s’ha considerat 
adient portar a terme una intervenció de consolidació, restauració i adequació d’acord amb la 
norma normativa general en matèria patrimonial. 
El projecte d’intervenció ve inicialment motivat per les pèrdues de material petri i de morter de 
junt que pateix la part baixa de la muralla i que són provocades, entre d’altres, entre d’altres, 
per els múrids, rates i ratolins. El projecte inclou dos tipus d’accions: una intervenció immediata 
per aturar la degradació causada per la presència d’aquests múrids i altres intervencions 
puntuals que es poden produir durant l’any en curs per tal de dur a terme operacions directes o 
indirectes de manteniment. L’indret on se situa la intervenció inclou la façana vista i la muralla 
a diferents indrets de la ciutat i que podem identificar a l’avinguda de la Catedral, carrer 
Tapineria, la plaça Ramon Berenguer, etcètera. El pressupost d’aquesta intervenció serà de 
29.000 euros aproximadament.  
 
El Sr. Jaume Tomillero Cabot 
Sí, jo no li he parlat d’això. Vaig anar a la plaça dels Traginers, vaig anar a veure la muralla 
romana. Està molt neta, i precisament allà hi havia un camió de les escombraries i dues 
persones escombrant. No. Estic parlant de Migdia, del Baluard de Migdia i de la muralla de 
Mar, és que hauríeu d’anar-ho a veure, ens cauria la cara de vergonya a tots, als regidors, als 
consellers, a tothom, a tots nosaltres. Ja ho sé que la muralla... Ja vaig anar a veure-ho, no em 
vaig quedar aquí.  
 
En no haver-hi altres assumptes a tractar, la presidenta aixeca la sessió a les 21.26 hores. 
 
 
 
 

 

 

La secretària del Consell 
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